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stihl.dk
Skan QR-koden og 
find din nærmeste 
forhandler

Tilbuddene er gældende indtil 31. marts 2017. Vi tager forbehold for trykfejl og udsolgte varer

X-Fit 
sikkerheds kl. 1
STIHL kvalitet
• Også som kl. 2 til kr. 3.035,-   
• Strækstof for stor bevægelsesfrihed  
• Lommer til ekstra knæbeskyttelse

Kr. 2.725,-

X-TREEm 
sikkerhedsbukser
STIHL kvalitet
• Velegnet til professionel brug dag efter dag  
• Let og særligt åndbart  

skærebeskyttelsesmateriale 
• AVERTIC prolite   

Kr. 2.995,-

TAG I SKOVEN MED

MS 362 C-M
STIHL benzinmotorsav
59 cm3 3,5kW/4,8 hk 5,6 kg
• Longlife filtersystem med HD2 filter
• Med M-Tronic for optimal motorkraft

Før kr. 6.395,- 
NU 5.995,- Spar 400,-

MS 201 C-M
STIHL benzinmotorsav
35,2 cm3  1,8kW/2,4 hk 3,9 kg 
• Let prof sav
• Med M-Tronic for optimal motorkraft
Før kr. 6.295,-  
NU 5.995,- Spar 300,-

Advance 
Ergo MS
STIHL motorsavshandsker
• Åndbar
• Tekstil håndryg
• Okselæder på håndfladen

Kr. 150,-

nce 
MS

Function 
sikkerhedsstøvle
STIHL læderstøvler
• Sikkerhedskl. 1
• Skridsikker profilsål
• Vandafvisende okselæder
Før kr. 1.175,-  
NU 995,- Spar 180,-

sav
g
ed HD2 filter
al motorkraft

Spar 400,-

nction 
kkerhedsstøv

HT 131
STIHL teleskopmotorsav
36,3 cm3 1,4kW/1,9 hk  7,8 kg
• Teleskopskaft, samlet længde 270-390 cm 
• Stihl antivibrationssystem
• Automatisk dekompression

Før kr. 7.995,- 
NU 6.595,- Spar 1.400,-

d  

Når du tager i 
skoven med STIHL, 
tager du ikke bare i skoven 
med en højteknologisk motorsav og 
velfungerende sikkerhedstøj. Du går i sko-
ven med produkter, der er gennemtestet længe 
før de kommer ud i de danske butikker. Stihl sætter din 
sikkerhed, komfort og tilfredshed i højsædet!

SS C

sikkerhed, komfort og tilfredsshe

vlevle
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TEMA: KRONVILDTSKADER
Høvling 330
Kappeplantning 334
Fodring 335
En omvendt dyrehave 336
Forstyrrelsesfri områder 338
- Varmt bly virker 339
Konklusioner 341
Metoder til at begrænse skrælleska-

der – indtryk fra Skovforeningens 

ekskursion til Løvenholm i maj. Om 

såring af stammen, plantning af sitka 

sammen med douglas, fodring, ind-

hegning af skoven, jagtfri områder, 

øget jagt samt konklusioner. 

Ændring af uddannelse 342
Elever skal have praktikplads for at 

starte på uddannelsen til skov- og 

naturtekniker. Det kræver samar-

bejde med erhvervet.

Måder at undgå snudebiller 346
Fra Elmia Wood. I Sverige findes 

seks mekaniske midler og fire ke-

miske midler til at undgå gnav af 

snudebiller på nåletræer. (Foto af 

Woodcoat)

Skat og flersidige hensyn 348
Debatindlæg af Niels Peter Dalsgaard. 

Skat mener at mange mindre skov-

ejendomme er hobbyvirksomhed, 

og så er det svært at dyrke skoven 

naturnært.

Forbrug af nåletræ i 
industrien 350
Næsten alt det nåletræ der bruges 

i dansk træindustri stammer fra de 

danske skove.

Langesø messe  352
Nye dækrodsplanter 354
Nyt på Langesø messen om bl.a. luge-

maskine, pallepakker, gødningsspre-

der, rodoptager og varmebehandlet 

træ. Jiffy planter viste 1½ års planter 

i 42 mm / 150 ccm potter (foto).

Elektronik i skoven 356
Fra Elmia Wood. Registrering af råtræ, 

opmåling af stående skov, afmærkning 

af ejendomsgrænser, Vertex Laser til 

opmåling (foto), Internet of Trees.

Biodiversitet og urørt skov 360
Debatindlæg af Anders Billeschou. 

Produktionsskov som Gribskov 

(foto) har større biodiversitet end 

urørt skov.

European Forestry Skills 359
Dansk hold deltog.

Effektivitet 362
Om Tech4Effect projekt.

Kort nyt
Vildtudbytte 16/17 366
Hjortevildtbestanden 367
Nyt løvtræsavværk 368
Polsk stormfald 369
Større forbrug af biomasse 370
Største bygherre i DK (Hofor) 370
Bog om naturpleje 371
Ny træindustri i Finland 371

Ny Husqvarna sav, 572 XP 372
Enstedværket lukkes 372
Nye EU-krav til varmeværker 372
Affald er problem i Sverige 373
Bøger sælges 373
DM i udkørsel 374
Miljø og klima vigtigst 374
Sommerens vejr 375
Klimastatistik august 375
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Skovskolen
Ny organisation
Skovskolen i Nødebo har fået en 
ny organisation. Der er oprettet tre 
videncentre som retter sig direkte 
mod de mest centrale sektorer for 
Skovskolen:
•  Videncenter for Skov og Natur: Ud-

dannelsen til skov- og naturtekniker, 
AMU kurser samt skov- og land-
skabsingeniøruddannelsen. Leder 
Rasmus Brodersen, rasb@ign.ku.dk 

•  Videncenter for Park og Landskab: 
Uddannelsen til have- og parkinge-
niør, diplomuddannelsen inden for 
parkområdet samt efteruddannel-
sen til regnvandskonsulent. Leder 
Susanne Ogstrup, sog@ign.ku.dk 

•  Videncenter for Friluftsliv og Na-
turformidling: Uddannelsen som 
natur- og kulturformidler samt 
efter- og videreuddannelserne som 
naturvejleder og friluftsvejleder. 
Leder Mette Aaskov Knudsen, 
mek@ign.ku.dk 

Skovskolen er en del af Institut for 
Geovidenskab og Naturforvaltning 
(IGN) på Københavns Universitet. 
Den nye struktur matcher samtidig 
Skovskolens søstersektioner på IGN 
inden for henholdsvis skov, natur og 
biomasse samt landskabsarkitektur 
og planlægning. 

Pressemeddelelse 24.8.17

Levinsen treeseed
Nyt navn
Levinsen & Abies har ændret navn 
til Levinsen treeseed.com og har 
samtidig fået et nyt logo. Firmaet 
har fortsat adresse i Slangerup.

Det tidligere navn henviste til en 
fusion i 2009 mellem Levinsen Skov-
frø A/S og Abies Frø ApS. 

Timbersports
4. plads til dansk hold
Der blev afholdt nordiske mester-
skaber i Stihl Timersports i 24.-26. 
august i Göteborg.

Det danske hold bestod af hold-
kaptejn Brian Palsgaard, Mads 
Pedersen, Matthias Ringsholt samt 
debutanten Esben Pedersen. Esben 
trådte ind i stedet for Preben Pals-
gaard der måtte melde afbud på 
grund af sygdom i familien. Hold-
konkurrencen torsdag endte med en 
4. plads til det danske hold:
1. Sverige Team 1 i tiden 1:14:23
2. Norge i tiden 1:52:85
3. Sverige Team 2 i tiden 1:49:32
4. Danmark i tiden 2:05:33

Norge fik sølv, trods en langsom-
mere tid end Sverige Team 2, fordi 
konkurrencen var delt i to heat. 
Efter 1. heat skulle Sverige Team 1 
og Norge kæmpe om guld og sølv, 
mens Sverige Team 2 og Danmark 
kæmpede om 3. og 4. pladsen.

Fredag blev de individuelle 
konkurrencer afviklet, og der var 
svenskere på de tre første pladser: 
1. Calle Svadling 62 points, 2. Ferry 
Svan 58 points (han er rookie, dvs. 
i ungdomsgruppen) og 3. Hans Ove 
Hansson 55 points.

Brian Palsgaard blev nr 9, Mat-
thias Ringsholt nr 10 og Mads Pe-
dersen nr 11. Esben Pedersen deltog 
i rookie konkurrencen.

Det danske hold er igen i aktion 
til verdensmesterskaberne, der fore-
går i Lillehammer, Norge den 2. – 4. 
november 2017. Billetter kan købes 
på www.ticketmaster.no

Skovens Dag
Skovens Dag afholdes næste år 
søndag d. 6. maj 2018. Temaet bliver 
”Skovens historie”. Flere oplysninger 
følger i løbet af efteråret.

 

Skoven. September 2017. 49. årgang.

ISSN 0106-8539.

Udkommer 11 gange om året, omkring  

den 20.-25. i hver måned, bortset fra juli. 

 Abonnenter på  Skoven modtager  desuden 

 nyhedsbrevet Skoven-nyt  

ca. 2-3 gange om måneden.

Udgiver: Dansk Skovforening,  

 Amalievej 20, 1875 Frederiksberg C,  

tlf. 33 24 42 66, fax 33 24 02 42.  

Postgiro 9 00 19 64.

E-mail: info@skovforeningen.dk

Hjemmeside: www.skovforeningen.dk

Redaktion: Søren Fodgaard, ansvh. 

 Liselotte Nissen, annoncer og 

 abonnementer.

E-mail:  sf@skovforeningen.dk, hhv. 

lln@skovforeningen.dk

Direkte indvalg:  

Tlf. 33 78 52 16  (Søren Fodgaard),  

Tlf. 33 78 52 15 (Liselotte Nissen).

Abonnement: Pris 650 kr. inkl. moms (2017). 

Medlemmer af foreningen modtager bladet 

som en del af    med lemsskabet.

Skovejende medlemmer af foreningen kan 

tegne abonnementer til medarbej dere mv. til 

en pris af 570 kr. Studerende og elever kan 

tegne abonnement på særlige vilkår.  Kontakt 

redaktionen for nærmere oplysninger.

Udland: Abonnement kan tegnes overalt i 

verden. Kontakt redaktionen for nærmere 

oplysninger.

Annoncer: Rekvirér vores media brochure 

med oplysninger om priser, formater, 

oplag, indstik mv. 

Indlevering: Artikler til Skovens oktober-

nummer skal indle veres inden 26. sept. 

 Annoncer bør indleveres inden 29. sept.

Eftertryk med kildeangivelse (Skoven nr. XX) 

tilladt. Ved artikler af navngivne forfattere 

skal forfatteren give accept af eftertryk.

Frokosten 
nydes under 
ekskursionen 
på Løvenholm 
i maj.

SKOVEN 9 2017 / PERSONALIA

Kontrolleret 

oplag for perioden 

1. juli 2015 - 30. 

juni 2016: 3507. 

Medlem af 

Danske Medier.

Tryk: www.step.dk

9/17
SEPTEMBER

UDGIVET AF DANSK SKOVFORENING

Kom til skovkonference 
på Christiansborg
Dansk Skovforening afholder i 
tæt samarbejde med foreningen 
Viden om Jordbrug en skovkonfe-
rence på Christiansborg torsdag d. 
12. oktober 2017. Flere ministre, 
heriblandt finansminister Kristian 
Jensen og erhvervsminister Brian 
Mikkelsen, vil deltage med ind-
læg, og hovedparten af partier-
nes miljøordførere vil deltage i 
et debatpanel. 

Formålet er at beskrive de 
udfordringer og løsninger som 
skovbrugserhvervet står over for 
samt øge kendskabet til erhver-
vet blandt politikerne. Der vil 
være gratis adgang for skovejere, 
pressen, organisationer, stude-
rende mv.

Se nærmere oplysninger i Skoven-
Nyt og på hjemmesiden.
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LEDER

Regeringens naturpakke fra maj 2016 fastslår, at 
Natura 2000-områdernes grænser skal justeres, 
og inden længe vil Miljøstyrelsens forslag til ny 
afgrænsning blive sendt i offentlig høring.

Kommunerne har i foråret haft mulighed for at 
sende deres tekniske bidrag til forslag til områdeju-
steringer i de enkelte kommuner. Kommunens gen-
nemgang indeholder en vurdering af om omdrifts-
arealer og bynære arealer, som ikke er nødvendige 
for beskyttelsen af de arter og naturtyper, kan re-
duceres eller helt udtages af Natura 2000-området.

Fornuftigt at se på afgrænsningen
Det er fornuftigt at se på afgrænsningen. Flere steder 
dækker Natura 2000-områderne intensivt drevne 
arealer i omdrift og byarealer. De bidrager næppe 
til naturbevarelsen og skal nu, så vidt det er prak-
tisk muligt, tages ud af Natura 2000-områderne. 

Men justeringen handler også om at udpege nye 
Natura 2000-arealer for at opfylde EU’s krav til at 
de udpegede områder skal dække en vis andel af 
landets forekomster af de enkelte naturtyper. 

Det har vist sig at fx skovnaturtyperne ”bøg 
på muld” og ”ege-blandskov” er en smule under-
repræsenteret i Natura 2000-områderne i den 
eksisterende områdeudpegning i forhold til den 
samlede forekomst af naturtyperne i Danmark. Vi 
forventer derfor at myndighederne nu vil inddrage 
yderligere skovarealer i Natura 2000-områderne.

Kriterier for udpegningen 
Miljøstyrelsen har fastlagt kriterierne, som de læg-
ger til grund ved udlæg af nye eller udvidelse af 
eksisterende Natura 2000-områder. Forslag til ud-
videlse af de eksisterende fugle- eller habitatom-
råder eller udpegning af nye områder skal bidrage 
væsentligt til 
 
• opnåelse af gunstig bevaringsstatus eller 
•  vedrøre naturtyper eller artslevesteder, hvor 

Danmark har udpeget et for lille areal i forhold 
til EU-Kommissionens vejledning 

Nye områder på statens arealer
På grund af myndighedernes skiftende løfter om 
betydningen og konsekvenserne for ejerne af at 
have arealer i et Natura 2000-område, er der fort-
sat mistillid til de langsigtede konsekvenser. 

Vi efterlyser at myndighederne får aftaler 
på plads for de ca. 90% af de privatejede udpe-
gede skovarealer, som endnu ikke har afklaret 
konsekvenserne af udpegningen helt tilbage fra 
1990’erne.

På den baggrund bør der ikke inkluderes yder-
ligere private arealer i Natura 2000-områderne nu. 
Find i stedet de manglende forekomster i statens 
skove og brug lejligheden til at få fjernet de me-
ningsløse udpegninger af intensivt drevne arealer.

Niels Reventlow / Jan Søndergaard

Nu justeres Natura 2000
-områdernes grænser

Der vil formentlig blive udpeget lidt flere arealer med naturtyperne ”bøg på muld” og ”ege-blandskov”.



Skader på rødgran kan be-
grænses ved høvling – en 
let såring af stammen. Den 
samlede høvlingsoperation 
er dyr.

Douglas kan ikke beskyttes 
ved høvling viser erfaringer 
indhentet efter ekskursionen. 

Der findes flere typer af 
barkhøvle.

Skrælninger forårsaget af kron-
vildt har altid været betragtet som 
et stort problem på Løvenholm. 
Således har godset også tidligere 
arbejdet med foranstaltninger til at 
undgå eller reducere skrælleskader. 

I 1965-1981 igangsatte godset et 
større program i rødgran-drifts-
klassen med høvling af stammerne. 
Høvling betyder at der laves en let 
såring af barken på et stykke af ca. 
1 x 5 cm. Figur 1 viser et frisk ek-
sempel på høvling.

Vækstlaget og veddet bliver ikke 
skadet, men der sker udflåd af har-
piks som størkner til en ujævn over-
flade. Dette medfører at kronvildtets 
præference for at skrælle træet bliver 
mindre.

Høvling er timetungt, og det 
omfattende arbejde blev foretaget 
af skovarbejdere. Høvlingen blev 
foretaget ved første hugstindgreb, 
typisk ved alder 20-25 år og DBH 
12-17 cm. Der blev først foretaget 
manuel oprisning, og herefter 
høvlede man 6-700 træer pr. ha.

Programmet blev nedlagt i 1981 
pga. den stigende arbejdsbyrde i 
forbindelse med stormfaldet. 

Høvling af rødgran
Vi så et eksempel på den langsig-
tede virkning af høvling. Rødgran-

bevoksningen i figur 2 var 20-25 år 
i slutningen af 1970’erne og er en 
af de sidste bevoksninger der blev 
høvlet.

- Der findes ingen data om høvlin-
gen i denne bevoksning, sagde Jens 
Chr. Dahl. Den generelle instruks 
lød at der skulle høvles omkring 600 

DANSK SKOVFORENINGS EKSKURSION
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Begrænsning af kronvildtskader 1

Høvling af stammer

Figur 1. Høvling udført i marts 2017 
på den 31-årige bevoksning der blev 
fremvist i Skoven 8/17, side 282. Foto 
maj 2017.

Figur 2. Rødgran på 60 år høvlet ved 
alder 20-25 år. Efter 35 år kan man 
se svage spor i barken.

Begrænsning af kronvildtskader
I forrige nummer blev der bragt en del indtryk fra Skovforeningens eks-
kursion på Løvenholm i maj. Der var især omtale af de omfattende ska-
der fra skrælning af kronvildt.

I dette nummer omtales en række forslag til at begrænse skaderne for 
at kunne opretholde en vedproduktion af høj værdi.

Artiklerne er baseret på ekskursionsføreren som er udarbejdet af 
skovfoged Daniel Hintz og godsinspektør Jens Chr. Dahl, suppleret med 
indlæg fra ekskursionen og andre oplysninger. Føreren kan hentes på 
www.løvenholm.dk > Nyheder maj/juni 2017 – her ses også de detaljerede 
beregninger over økonomien ved skrælning.

Redaktionen



stammer/ha. Det svarer til hvert 6.-
7. træ med datidens plantetal på ca. 
4.200 stk./ha. 

Bevoksningen er i dag 60 år gam-
mel. Der er begyndende opløsning 
og tilvækststagnation, og den er 
klar til afdrift. Det store spørgsmål 
er nu: Virkede høvlingen efter hen-
sigten?

Et lille udsnit af bevoksningen 
blev gennemgået i april 2017. Der 
blev optalt dels høvlede træer, dels 
træer hvor det skønnes at skrælning 
har medført deklassering af rod-
stokken fra tømmer til emballage 
eller til spånpladetræ. Vurderingen 
er forbundet med stor usikkerhed. 

- Vi kan se, at der er ikke er for-
skel mellem høvlede og ikke-høv-
lede stammer hvad angår andelen af 
emballagetræ, sagde Jens Chr. Dahl. 
Derimod er der 15 % lavere andel 
af spånpladetræ i rodstokken på de 
høvlede træer. Se tabel 1.

- Det må antages, at træer med 
skrælleskader har været forsøgt 
fjernet ved tyndinger i løbet af om-
driften, og at hovedparten af disse 
træer ikke har været høvlet jf. oven-
stående opgørelse. Der er altså en 
vis virkning af høvling, men den er 
ikke klar.

Høvling af douglas
Løvenholm har i de seneste 15-20 
år øget arealet med douglasgran, så 
det i dag udgør 9 % af det bevoksede 
areal (244 ha, heraf er 198 ha yngre 
end 20 år). 

- Vores erfaringer er, at kronvild-
tet skræller allerede inden sporind-
læggelsen som typisk sker ved alder 
20-25 år, sagde Daniel Hintz. Ofte er 
skaderne så omfattende, at der kan 
stilles spørgsmålstegn ved, om der 
vil findes douglas ved normal af-
drift, eller om hele bevoksningen vil 
havarere midt i omdriften? 

Hvis arealet med douglas som 
planlagt skal øges, så skal douglas 
beskyttes allerede ved alder 10-15 
år. Vi så en bevoksning hvor hoved-
stammer var høvlet i april 2017, i alt 
260 stk./ha. Forud for opkvistning 
og høvling måtte bevoksningen op-
rises, så færdsel var mulig. Hvert 
andet rækkemellemrum blev derfor 
riset op. 

Den samlede operation, dvs. op-
risning, udvælgelse af hovedstammer 
og høvling kostede 58 kr./træ sva-
rende til ca. 15.000 kr./ha ved time-
pris 250 kr. (Hver anden douglas var 
kappeplantet med en sitka for at be-
skytte douglasen. Sitkaen var klippet 

ned i 2014, og denne udgift indgår 
ikke i de nævnte omkostninger.)

Høvling blev demonstreret på 
ekskursionen, se fig 3.

Ingen reaktion
På ekskursionen sidst i maj var der 
ikke betydende udflåd af harpiks 
der ville gøre stammen uinteressant 
til skrælning. Se fig 4.

Mogens Lunde, Fromsseier Plan-
tage, som har forsøgt høvling med 
andre redskaber, oplyste at det i 
Tyskland anbefales at høvle i maj-
starten af juni. 

Efter ekskursionen har skovfoged 
Daniel Hintz flere gange gennemgået 
de træer som blev vist på ekskursio-
nen, og han har høvlet flere træer. 

Formålet var at se om douglas skal 
høvles senere end rødgran. Sidst i 
juni var status:

- Douglas reagerer ikke med at 
udsende harpiks, og høvling beskyt-
ter derfor ikke mod skrælning, siger 
Daniel Hintz til Skoven. Det virker 
som nævnt på rødgran og på ædel-
granarter, og især på skovfyr som 
danner meget harpiks. Men det går 
altså ikke på douglas. Se figur 5.

Økonomi i høvling
Forud for ekskursionen havde Da-
niel Hintz lavet beregninger over 
økonomien ved høvling af douglas-
gran. Resultatet er uinteressant når 
høvling af douglas ikke beskytter 
mod skrælning. Beregningerne gen-
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Aflægning af rodstok Tømmer
Emballage-

træ
Spånplade-

træ  

Båndfarve   Gul Rød  

  Stk. % Stk. % Stk. % stk.

Ej høvlet 26 62% 7 17% 9 21% 42

Høvlet 43 77% 10 18% 3 5% 56

Figur 3. Høvling af douglas på 9 år 
fra plantning. Der skal sættes ret 
mange høvlemærker på hvert træ, 
og det er et temmelig tidskrævende 
arbejde.

Figur 4. I april 2017 blev der hugget 
en stribe i kulturen i forbindelse med 
ekskursionen. Efter en måned er der 
ikke tegn på udflåd af harpiks.

Tabel 1. Aflægning af rodstokke i 60-årig rødgran. 
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nemgås dog kort her fordi de kan 
give en indikation af om høvling kan 
betale sig for andre nåletræarter.

Det kan ikke forventes, at markedet er vil-

lig til at betale en merpris for de nederste 

2 m da denne del under normale omstæn-

digheder vil være tilnærmelsesvis knastfri. 

Omkostningen til høvling skal derfor 

alene bæres af prisforskellen mellem tøm-

mer og emballagetræ, idet en skrællet 

rodstok formentlig vil blive aflagt som 

emballagetræ pga. råd. Tømmer kan ind-

bringe 500 kr/m3 og emballagetræ 345 kr/

m3, altså en forskel på 155 kr/m3.

Der forudsættes en omdrift på 80 år, 

DBH 50 cm ved afdrift, at rodstokken af-

lægges som KT 4,25 m, og at 25 % af de 

høvlede træer bortfalder i omdriften (tyn-

des bort pga. skrælning, råd, død mv.). I så 

fald kan den totale vedmasse af høvlede 

rodstokke opgøres til 133 m3/ha. 

- Hvis investeringen i høvling skal 
forrentes med 2% skal merindtægten 
for rodstokken være mindst 453 kr/
m3 (tabel 2), sagde Daniel Hintz. Det 
er tre gange mere end prisforskellen 
mellem tømmer og emballagetræ. 
Derfor kan høvling ikke betale sig 
under de givne forudsætninger.

Opkvistning
En del skovdistrikter foretager op-
kvistning af douglas i forventningen 
om at der kan opnås en merpris ved 
salg af en rodstok på ca. 8 meters 
længde med knastfrit træ. Det er 
derfor nærliggende at undersøge 
økonomien i udvælgelse af hoved-
stammer, høvling og opkvistning 
til 8 meters højde i tre omgange, se 
tabel 3. 

Forudsætningerne er de samme som 

ovenstående. Dog stiger vedmassen af op-

kvistede rodstokke til 197 m3/ha, da rods-

tokken nu udgør 8 m. 

- Ved en rente på 2% skal der op-
nås en merpris på over 600 kr/m3, 
sagde Daniel Hintz. Det synes usik-
kert om det er muligt at opnå denne 
merpris i gennemsnit over flere år, i 
forskellige bevoksninger og på +150 
ha. Den nødvendige investering 
synes at have en meget høj risiko 
– med meget lille chance for stor 
”jackpot”. 

Tre barkhøvle og et net
På Løvenholm har man anvendt en 
barkhøvl. I Tyskland findes der flere 

andre redskaber, se boksen.
Barkslidseren er afprøvet i 

Fromsseier i en blanding af douglas 
og rødgran. Man har kun behand-
let douglas, og det viser sig at 44% 
af de ubehandlede træer skrælles 
mod 21% af træerne behandlet med 
barkslidser. Til sammenligning var 
68% af rødgranerne i samme be-
voksning skrællet.

På Fromsseier havde man også 
afprøvet et polynet som bindes om 
douglaserne. Her var kun 10% af 
træerne skrællet.

Omkostningerne til barkhøvl an-
giver Løvenholm til 58 kr/træ. For 
barkkradseren og barkslidseren ken-
des ikke omkostninger, men det er 
formentlig samme størrelsesorden. 
Polynet koster 70 kr/træ i indkøb, og 
hertil kommer lønomkostninger. 

For alle de nævnte redskaber sy-
nes omkostningerne at være alt for 
høje i forhold til værdien af råtræet. 
Der tegner sig således ikke en løs-
ning på at begrænse skrælleskader 
ved at lave foranstaltninger på en-
kelttræs niveau.

sf

Bevoksningerne

afd. 515e rødgran 1957. 1,22 ha. H 19,8 m. 

D 27,8 cm. 

afd. 515l douglas 2008 (50 % sitka, 50 % 

douglas, kappeplantet) 2,55 ha. 4,4 m. 

D 10,9 cm.
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Figur 5. Douglas på 15 år er opriset 
og høvlet i april 2017. Den er skrællet 
allerede en måned senere.

Tabel 2. Merpris for høvlet træ ved forskellige kalkulationsrenter.

Tabel 3. Økonomi i udvælgelse af hovedstammer, høvling og opkvistning til 8 meter.
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Barkhøvl og net
Der findes fire metoder til at beskytte træer mod skrælning, alle udviklet 
i Tyskland.

Gerstners Barkhøvl (Rindenhobel nach Gerstner, artikel 73-100), vægt 
450 gram. Pris 895 kr + moms. Det var den der blev vist på Løvenholm. Den 
forhandles af Dansk Skovkontor som har solgt 3 stk. 1 stk er på lager p.t. 

Den laver et sår der er 1 cm bredt, og det anbefales en længde på 2-3 
cm. Sår over 10 cm frarådes. Det anbefales at høvle lodret eller skråt 
opad eller nedad. 

Barkhøvlen anbefales især til rødgran og ædelgran og til træer som 
ikke er opkvistede. Skæredybden kan indstilles. Betegnes som meget 
skånsom. 

Barkkradser (Schwarzwälder Rindenkratzer, artikel 73-110). Vægt 200 
gram. Pris 88 kr. Kniven har en række tænder med 6 mm afstand som 
laver ridser i barken, og den er (måske) mere skånsom. Dansk Skovkontor 
har solgt 2 stk. 

Barkslidser (Rindenschlitzgerät) fra Flügel er afprøvet af Froms-
seier Plantage. Den laver en række langsgående slidser. Den er egnet til 
douglas, rødgran og ædelgran med dbh på 10-16 cm. Harpiksdannelsen 
fra sårene er størst i maj. Kan anvendes både i opkvistede og ikke-opkvi-
stede træer.

HF4 (model 04.080) har arbejdsbredde 6 cm og høvldybde 3,5 mm, pris 
ca. 1.300 kr. HF6 (model 04.081) tilsvarende 10 cm og 5 mm, pris ca. 1500 kr. 
(Priser tillægges tysk moms på 19%).

Flügel nævner at præstationen ved barkslidseren er tre gange højere 
end barkkradseren pga. større bredde og lettere håndtering. Den kan 
tilpasses arbejde nær rodhalsen. Velegnet til arbejde med to hænder 
pga. længde på 85 cm, og den kan håndteres af uøvet arbejdskraft uden 
oplæringstid. 

Polynet skrælningsbeskyttelsesnet (Poly-Net-Schälschutznetz, artikel 73-
015). Nettet er afprøvet af Fromsseier. Pris 137 kr pr. rulle med 10 m net.

Nettet er 15 cm bredt og vikles omkring stammen fra jorden op til 3 m. 
Der bruges typisk 5 m net pr. træ, idet de enkelte baner skal overlappe, 
dvs. en pris omkring 70 kr/træ. (Hertil kommer lønomkostninger).

Nettet virker mod kronvildt og dåvildt. Det er elastisk og kan følge 
med træets vækst. Det holder flere år. 

Kilder: www.grube.de, www.dansk-skovkontor.dk og www.fluegel-gmbh.de
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Plantning af en sitka i 
samme plantehul som 
douglas beskytter effektivt 
mod bid, fejning og skræl-
ning op til 25 år. 

Kappeplantning er billigt 
i anlæg, men kræver en del 
tilsyn og flere hugstindgreb.

I forbindelse med tilplantningen 
med douglasgran de seneste årtier 
er mange forskellige kulturmodeller 
forsøgt med større eller mindre held. 
Da kronvildtbestanden i samme pe-
riode har været voldsomt stigende 
har lærepengene i flere omgange 
været dyre. 

I nogle af modellerne anvendes 
kappeplantning, dvs. der plantes 
en sitka i samme plantehul som en 
douglas. Sitka starter hurtigt og 
beskytter douglas mod skrælning 
- samt fejning og bidning - og man 
kan undgå hegn.

- Kappeplantning er i anlægsfasen 
et meget effektivt og ret billigt tiltag 
til at beskytte douglas, sagde Daniel 
Hintz. Men metoden er meget pleje-
krævende i kulturfasen. 

Plejeindgreb
I de første år efter anlæg beskyt-
ter kappeplantning delvist mod bid 
og især mod fejning. Ønskes alene 
denne tidlige beskyttelse, kan kap-
peplanten klippes ned ved roden 
med et ørnenæb (en saks med lange 
håndtag) efter 5-8 år. 

- Her på stedet er kappeplan-
tens funktion dog i lige så høj grad 
at beskytte hovedtræarten mod 
skrælning i hele kultur- og ung-
domsfasen (5-25 år). Kappeplanten 
vil ofte overvokse douglasen, og 
derfor er det nødvendigt med et 

tidligt indgreb med ørnenæb, hvor 
kappeplanten klippes ned i hofte-
højde. Kappeplanten overlever dette 
indgreb og vil således fortsat yde 
(delvis) beskyttelse mod skrælning. 

- I 10-15 års alderen er det igen 
nødvendigt at tilbageskære kappe-
planten så den ikke overvokser 
hovedtræet – denne gang bruges 
motorsav. Kappeplanten vil herefter 
forhåbentlig yde beskyttelse i nogle 
år mere. 

- Mange overvokses og skygges 
væk af den blivende bevoksning. 
Men der vil formentlig være nogle 
kappeplanter som overlever, og de 
skal fjernes motormanuelt lige før 
første hugstindgreb. Kappeplanten 
kan ikke fjernes med maskine, fordi 

den står så tæt op ad douglasen at 
man skal helt hen til stammen for at 
skære den over.

- Det er altafgørende at de for-
skellige tiltag foretages i rette tid, 
understregede Daniel Hintz. Ellers 
er der risiko for at sitkaerne bliver 
for store, så det går ud over kvalite-
ten af douglas. 

- Kappeplantning medfører en 
beskeden ekstra investering ved 
kulturanlæg, mens plejeomkostnin-
gerne er store og kræver en intensiv 
forvaltning. 

Vi så en bevoksning anlagt på et 
kvasryddet stormfaldsareal og uden 
hegn. Hver anden douglas er kap-
peplantet med en sitka. Der er altså 
brugt 75% sitka og 50% douglas. 
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Kappeplantning

Figur 7. Her er douglasen betydeligt 
større end sitkaen, som måske bliver 
skygget væk.

Figur 6. Douglas med kappeplante 
af sitka som netop er skåret ned (th. 
på billedet). Douglasen ser ud til at 
have været presset af den kraftigt 
voksende sitka. 
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De kappeplantede sitka blev klip-
pet ned i 2014, fordi de var blevet 
en del større end douglaserne. End-
videre er bevoksningen renset ud 
for birk to gange. 

Tre modeller
På Løvenholm anvendes tre kul-
turmodeller med god succes i 
ungdomsstadierne (kulturanlæg og 
-pleje). 

50 % douglas og 50 % rødgran: 
Anvendes hvor douglas ønskes 
som hovedtræart og hvor skræl-

ningsrisikoen vurderes som lav. I 
rækken plantes skiftevis douglas og 
rødgran. Kræver hegning mod især 
råvildt.

50 % douglas (heraf halvdelen 
kappeplantet*) samt 75 % sitka: An-
vendes hvor douglas ønskes som 
hovedtræart og hvor skrælnings-
risikoen vurderes som høj. I rækken 
plantes skiftevis douglas og sitka. 
I hver anden række kappeplantes 
hver anden douglas. Plantes uden 
hegn. Kræver nedskæring af kappe-
planter over flere omgange.

25 % douglas (kappeplantet*) samt 
100 % sitka: Anvendes hvor douglas 
ønskes som indblandingstræart. I 
hver anden række plantes skiftevis 
douglas og sitka. I denne række 
kappeplantes hver douglas. Plantes 
uden hegn. Kræver nedskæring af 
kappeplanter over flere omgange.

sf

*  Halvdelen af douglasgranerne plantes 

sammen med en kappeplante af sitka, og 

derfor bliver det samlede blandingsfor-

hold 125% og ikke 100%.
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Fodring
Der er ikke tro på at fod-
ring eller udlæg af vildtagre 
har nogen større virkning 
på vildtskader.

En metode til at afholde kronvildtet 
fra skrælning er at tilbyde dem andet 
og bedre foder. Derfor blev der spurgt 
hvad der foretages på den front.

- Vi udlægger gulerødder og 
wrap-hø, sagde Jens Chr. Dahl. 
Vi har 25 ha vildtagre som drives 
intensivt, og vi har skovenge hvor 
græsset slåes. Det hjælper ikke på 
skaderne, det er bestandens stør-
relse der er afgørende. Stigende be-
stand giver stigende skader.

- Vi driver en meget intensiv 
vildtpleje med omfattende fodring, 
sagde Niels Otto Lundstedt, Døn-
nerup ved Jyderup. Vi har udlagt 80 
ha vildtagre, og det er ikke billigt 
at drive. Løsningen er ikke ekstra 
foder hvis bestanden blot bliver 
større.

- Jeg tror ikke på fodring, sagde 
Mads Flinterup fra Danmarks Jæger-
forbund. Tyske undersøgelser viser 
at der kommer flere skrælninger in-

den for 1 km fra foderpladsen, fordi 
dyrene tit står i området. 

- Det er mit postulat at der ikke 
findes et eneste sted på Djursland, 
hvor der er længere end 1 km til en 
foderplads. Det lader sig derfor ikke 

gøre at efterprøve de tyske erfarin-
ger i et dansk forsøg. 

sf

Foto: Torben Lynge Madsen, St. Hjøllund.

Fig 8. Mange steder udlægges vildtagre, og der fodres med roer, gulerødder el-
ler hø. Men det er ikke noget effektivt middel til at undgå skrælleskader.



En løsning på kronvildt-
skaderne kan være at ind-
hegne et større skovområde 
hvor der drives en intensiv 
vedproduktion. 

En kalkule viser at om-
kostningerne til hegn er 
lavere end værdien af vildt-
skaderne.

- Vi taler om skadesniveauer som er 
meget omfattende i økonomisk hen-
seende. Store investeringer i mod-
foranstaltninger er således på ingen 
måde udelukket, blot skaderne 
begrænses betydeligt og mærkbart, 
siger Daniel Hintz. 

- Landbruget har taget konse-
kvensen af den store kronvildtbe-
stand, og de er begyndt at hegne 
afgrøder systematisk. Udfordringen 
for skovbruget er, at hegnet skal 

holdes vildtfri i op til 30-40 år, 
modsat landbrugets behov på 2-4 
måneder.

Hegning på 4-500 ha
- Kunne man tænke sig en omvendt 
dyrehave? Altså et dyrehavehegn, 
hvis formål er at holde dyrene ude 
og hvor kronvildtet bortskydes in-
denfor hegnet? For at holde omkost-
ningen pr. arealenhed lav er hegnet 
nødt til at være langt, dvs. lille om-
kreds pr. arealenhed. 

- På Løvenholm har man ingen 
konkrete planer om et sådant hegn, 
men for eksemplets skyld tænkes 
tanken her til ende: På Løvenholm 
kunne indhegnes 4-500 ha, placeret 
i et område hvor dyrkningsbetingel-
serne er nær ideelle: god jordbund, 
fladt terræn mv., dvs. et sted med 
god arealudnyttelse.

- Inden for et sådant dyrknings-
hegn kunne godsets dyrkning af 

douglas, grandis, eg og øvrige høj-
værdiafgrøder henlægges, eventuelt 
suppleret med værdiforøgende tiltag 
som opstamning og vanriskapning. 

- Ved 450 ha ville hegnslængden 
blive ca. 8.500 m à ca. 150 kr./m, i alt 
1.260.000 kr. svarende til 2.800 kr./ha 
som engangsinvestering. Afskrives 
hegnet over fx 10 år, er omkostnin-
gen 280 kr./ha. Hertil kan lægges 
årlige vedligeholdelsesomkostninger 
på fx 100.000 kr. (10 kr./m) svarende 
til 220 kr./ha. Total årlig omkostning 
er således 500 kr./ha/år.  

- Det årlige tab i rødgran pga. 
skrælninger er opgjort til ca. 1.200 
kr./ha/år (se Skoven 8). Der vil såle-
des være en årlig reduktion af tab 
på ca. 700 kr./ha/år for rødgran. 
”Gevinsten” vil sandsynligvis være 
større for douglas. 

- Jagtlejen inden for hegnet vil 
sandsynligvis være lavere pga. fra-
vær af kronvildt. Men småvildtjag-
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Fig. 9. Man rejser hegn om en dyrehave for at holde dyrene inde. Men måske skulle man rejse et hegn om et større om-
råde for at holde dyrene ude.

Omvendt dyrehave
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ten vil fortsat kunne repræsentere 
en betydende værdi.

Holdes vildtfrit
- Et dyrkningshegn eller omvendt 
dyrehave, virker altså ikke utopisk i 
økonomisk henseende. Udfordringen 
er snarere at holde hegnet vildtfrit. 

- Et dyrkningshegn er et intensivt 
dyrkningstiltag: Hegnet skal løbende 
efterses, vedligeholdes og repareres. 
Hvis der er store træer op til hegnet 
kan de vælte og ødelægge hegnet. 

- Der vil uundgåeligt komme vildt 
ind i hegnet, som skal bortskydes. 
For hvis der går vildt inden for 
hegnet må det betragtes som en 
dyrehave, og det kræver en dispen-
sation som er svær at opnå.

Er det rimeligt?
- Et andet problem er at dyrene 
uden for hegnet ikke kan finde føde 
i det indhegnede område. Derfor 
vil der være større pres på resten 
af skoven og på naboernes skove. 
Uden for hegnet vil træartsvalget 
derfor formentlig blive indskrænket, 
og skaderne vil blive forøget. 

- Vi har allerede i dag skrælning 
på næsten alle træer, også i sitka. 
Spørgsmålet er derfor om det over-
hovedet kan blive værre? siger Da-
niel Hintz.

- Der er også juridiske forhold at 
tage hensyn til, og lovgivningen er 
ikke helt klar på dette område. Na-
turbeskyttelsesloven § 23 forbyder 
”usædvanlige hegn omkring skove”, 
og det omfatter jo ikke et hegn inde 
i en skov. 

- I lovbemærkningerne er anført 
at et hegn ikke må hindre vildtets 
frie bevægelighed. Det gælder for 
alle hegn, men i særdeleshed for 
en indhegning på 500 ha. En anden 
betingelse er at der skal være fri 
adgang for skovgæster. 

- I sidste ende vil et projekt af 
denne art nok blive indbragt for 
Naturklagenævnet som så vil tage 
stilling til den konkrete sag.

- Tilbage står en politisk diskus-
sion om hvorvidt det er rimeligt at 
hegne vildtet ude af skoven i større 

stil. Landbruget har indhegnet be-
tydelige områder i det seneste årti, 
med henvisning til nødvendigheden 
af at beskytte deres afgrøder. Måske 
er skovbruget nødsaget til at gøre 
det samme? spørger Daniel Hintz. 

- Uanset om det er en afskyelig 
tanke at skulle hegne vildtet ude af 
skoven, kan vi måske blive nødsaget 
til det, hvis ikke det kan lykkedes 
at decimere bestanden betydeligt. 
Alternativet er at afvikle skovdriften, 
da den ellers ikke vil være økonomisk 
bæredygtig!
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Fig 11. I Mourier-Petersens Plantage er bestanden sine steder så stor at sitka 
bides kraftigt. Denne kultur er en blanding af rødgran og sitkagran som ligner 
formklippede juletræer – hvor en enkelt er sluppet igennem.

Fig 10. Landmænd har rejst hegn langs med grænsen ind til Mourier-Petersens 
Plantage ved Ringkøbing for at undgå markskader fra kronvildtet.



Kronvildtet vil ofte holde til 
i områder uden forstyrrelser 
og vil derfor skåne resten 
af skoven.

Det kan være svært at 
finde egnede områder i 
danske skove.

Flere foreslog at udlægge områder 
hvor dyrene ikke blev forstyrret. 
Kronvildtet foretrækker områder 
uden mennesker, og hvis de holder 
sig til de rolige områder ville de 
blive væk fra andre områder hvor 
man gerne vil dyrke skoven.

- Dyrene er stressede fordi de 
jages overalt, sagde Mads Flinterup, 
Danmarks Jægerforbund. De søger 
trygge steder, og det er der i skoven.

- Hjorte er drøvtyggere og skal 
have foder hele tiden. Men hvis de 
på grund af uro står i tætte bevoks-
ninger er der kun bark til rådighed, 
og så bliver træerne skrællet.

- Derfor foreslår jeg at lave om-
råder hvor dyrene ikke forstyrres, 
og her laves kun selektiv jagt hvor 
der nedlægges få dyr. Dyrene vil 
foretrække disse forstyrrelsesfri 

områder og holde sig fra andre om-
råder hvor man ikke ønsker en stor 
bestand. 

- Et sådant system kræver imidler-
tid ret store arealer, og Løvenholm 
er ikke stor nok. 

- Det er vigtigt at begrænse for-
styrrelserne. På Løvenholm er der 
fem konsortier, og hvis de ikke koor-
dinerer deres jagter, er der forstyr-
relser hele tiden et eller andet sted 
på ejendommen. Det tvinger dyrene 
sammen i store rudler og ind i tætte 
bevoksninger. 

- Der er 3-4 uger mellem hver jagt 
i samme område, sagde Jens Chr. 
Dahl. Det er mit indtryk at vores 
jagtlejere skyder mest i december-
januar.

- Kronvildtskaders omfang er 
proportionalt med bestanden, sagde 
Henrik Thorlacius-Ussing fra Linden-
borg. På de fleste ejendomme kan 
man ikke undgå forstyrrelser.

- Ideen om forstyrrelsesfri områ-
der er for så vidt god, sagde Anders 
Hillerup fra Rosenborg der ligger 
lige syd for Løvenholm. Men i dan-
ske skove må alle færdes på veje og 
stier, der er uro næsten overalt, og 

der er mange offentlige veje. Der er 
ret få skovområder hvor ideen kan 
anvendes.

Eksempel 
Skovfoged Jan Furer Madsen, He-
deDanmark, fortalte om erfaringer 
fra Mourier-Petersens Plantage nær 
Ringkøbing:

- For 10 år siden var skaderne på 
et tåleligt niveau. Pludselig eksplo-
derede bestanden – og landmæn-
dene hele vejen rundt om skoven 
har nu rejst hegn op mod skoven for 
at begrænse deres markskader. Det 
har givet øget pres på skoven.

- Jagtlejerne havde tidligere frie 
rammer. De holdt mange jagter; 8-9 
pr sæson plus pürschjagt. På trods 
af gentagne opfordringer til at skyde 
flere kalve og hinder skød de en 
meget høj andel af hjorte – hvilket 
bestanden ikke blev mindre af. Des-
uden gav de mange jagter meget 
forstyrrelse og stressede dyrene, og 
det medførte øget skrælning.

- Vi lavede derfor regler for både 
jagtform, antallet af jagter samt 
hvor jægerne måtte færdes. I grove 
træk gjorde vi følgende:
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Fig 12. Forslag om at udlægge områder hvor kronvildtet for lov at boltre sig, for så at håbe på at de holder sig tilbage 
fra produktive skovområder. Man kunne eksempelvis udlægge lavproduktive skovområder med hedestrækninger. 

Forstyrrelsesfri områder
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• Vi udpegede et større område 
til jagt- og forstyrrelsesfrit område. 
Der var ingen offentlige veje, ingen 
skovveje, og der stod overvejende 
sitkagran. (I praksis betyder det 
ingen menneskelig aktivitet udover 
opgaver i forbindelse med skovdrif-
ten. Så ingen bukkejagt og ingen 
pürsch- eller anstandsjagt). Der blev 
udlagt flere vildtagre som ikke kan 
ses fra veje eller spor. 

Det har medført at det meste af 
kronvildtet står i dette område. Al-
lerede i løbet af 1 år er de blevet 
dagaktive, selv i dagtimerne i jagt-
sæsonen - og de laver mindre skræl-
ning i resten af plantagen.

• Jagter i det forstyrrelsesfri 
område blev reduceret til 3 fælles-
jagter. Der var fortsat fri jagt i de 

områder af skoven hvor vi ikke øn-
sker at kronvildtet skal opholde sig. 

De 3 fællesjagter skal holdes som 
såkaldte stortryk hvor der sidder 
jægere i HELE skoven på én gang. 
(På disse 3 jagter udøves der altså 
også jagt i det forstyrrelsesfri om-
råde, da vi på disse jagter ønsker 
at jagten skal være mest mulig ef-
fektiv. Jagten udøves uden brug af 
drivende hunde).

• Ingen fodring med roer eller 
lignende.

• Og så gjorde vi jægerne op-
mærksomme på at det at leje jagt 
også medfører nogle jagtfaglige for-
pligtigelser. Jagt er ikke kun en en 
fritidsbeskæftigelse.

- Disse ændringer har ført til at 
der igen er hjorte på parole på 

fællesjagter. Der blev sidste sæson 
på trods af de færre jagter skudt 
flere krondyr og en meget høj andel 
af hinder og kalve. Kun ét dyr blev 
skudt ved jagt uden for det forstyr-
relsesfri område. 

- Så ingen tvivl om at dyrene 
hurtigt fandt ud af hvor det var 
bedst at opholde sig. Desuden op-
hørte vinterskrælningerne også. 
(Der er dog stadig problemer med 
sommerskrælning). 

- Vi er godt klar over at vi ikke 
kan løse udfordringen med kronvild-
tet alene på skovniveau. Men vi kan 
starte med at se indad og gøre som 
vi også gerne så andre gøre. 

sf

Foto af hede: J.C. Schou, Biopix
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- Varmt bly virker
Den mest effektive løsning 
er at nedbringe bestanden 
ved afskydning. Der skal 
primært nedlægges kalve, 
men også hinder.

Der er dårlige erfaringer 
med store fællesjagter og 
fri jagt sidst på sæsonen.

Der er forslag om skyde-
præmier for hind. 

Måske kommer der en 
dag kvotejagt – medmindre 
vi regulerer bestanden.

Bestanden vokser
I starten af 1950’erne var der ifølge 
driftsplanerne omkring 50 stk kron-

vildt på Løvenholm. Dengang blev 
bestanden anset for at være for stor. 

I 2016 skønnes bestanden at være 
på 400-450 stk. I øjeblikket skydes 
omkring 90 dyr om året, men der er 
et tillæg på mindst 150 dyr om året. 
Nogle udvandrer, og nogle dræbes i 
trafikken, men bestanden øges tyde-
ligt for hvert år. Se figur 7 i Skoven 
8, side 281.

Det gav naturligt nok en livlig dis-
kussion blandt deltagerne på Skov-
foreningens ekskursion.

- Hvad er ”normalbestanden” på 
distriktet?

- Det har vi ikke nogen mening 
om, sagde Daniel Hintz. Men Hel-
muth Strandgård fra det daværende 
Vildtbiologisk Station på Kalø skøn-
nede for mange år siden at en bæ-

redygtig bestand, betragt ud fra et 
biologisk synspunkt, ville være på 
150-200 dyr.

- Hvorfor er det gået så galt, hvor-
for har I ikke gjort noget? spurgte 
Niels Peter Dalsgaard fra Salten 
Langsø.

- Vi kan ikke løse problemet 
alene, svarede Jens Chr. Dahl. I 
1950’erne var der to distrikter på 
Djursland som havde kronvildt, og 
så kunne vi lave aftaler. Men i dag 
har alle kronvildt, og de vandrer 
over hele Djursland. 

- En nedbringelse af bestanden 
skal ske i samarbejde med naboerne. 
Man kan med rette kritisere os for 
at have sovet i timen, mens vi havde 
chancen. 
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Varmt bly
- Den eneste kemi der virker mod 
kronvildtskader er varmt bly, sagde 
Poul Arne Madsen fra Store Hjøllund 
i Midtjylland. Det skal ikke være 
hobbyjagt, det er et seriøst arbejde 
at kontrollere bestanden.

- Der vil også ske noget hvis der 
kommer ulve i området. Det skete 
for nogle år siden hos os, og så faldt 
bestanden. Samtidig så vi i øvrigt at 
dyrene samlede sig i større rudler.

- Kronvildtet skal bekæmpes på 
Løvenholm, sagde bestyrelsesfor-
mand Peter Gæmelke, og der skal 
opnås en fornuftig balance. 

- Det meste af jagten er udlejet 
til 5 konsortier, og der er krav om 
de skal nedlægge et vist antal dyr. 
Men ikke alle når det ønskede antal 
i løbet af en sæson. Hvordan den 
ønskede afskydning opnås i praksis, 
skal vi analysere nærmere i løbet af 
sommeren.

- I har været for dårlige til at 
regulere bestanden, sagde Peter Til-
lisch. Jeg vil foreslå at give jagten 
fri 15 dage før jagttiden udløber, og 
give alle tilladelse til at sidde i tår-
nene. Fællesjagter dur ikke, det er 
prøvet.

- Med de store skader har I råd til 
at ansætte en skytte til at regulere 
bestanden mere systematisk, sagde 
Ditlev Berner.

- På Sjælland er bestanden af 
kronvildt ikke særlig stor – endnu!, 
sagde Daniel Hintz. Et oplagt og 
velment råd til sjællænderne: I skal 
sikre en tilstrækkelig stor afskyd-
ning, mens I fortsat har kontrol over 
bestanden. Så kan I måske gribe ind 
inden skaderne tager fart. 

- Vi er fem år foran Løvenholm 
hvad angår tæthed, sagde Henrik 
Thorlacius-Ussing fra Lindenborg. 
Vi har endnu flere dyr, så vi ser 
sommerbid af skud på rødgran og 
sitkagran. 

- Vi har meget store rudler på 
over 100 dyr, og det gør det svært 
at reducere bestanden. Når vi har 
nedlagt ét dyr i en rudel løber de 
andre, og så går der tid før der er 
ro så vi kan skyde det næste dyr. I 
skal skynde jer på Sjælland, så I kan 
holde bestanden i ave.

Skydepræmie
- På Trolleholm havde vi omfattende 
bidning af elg i løvtrækulturerne, 
sagde Esben Møller Madsen, tidli-
gere Trolleholm i Skåne. Vi snak-
kede med myndighederne, men det 
gav ikke nogen løsning. 

- Vi udlovede så en skydepræmie 

til jagtlejerne på 20.000 kr pr. elgko. 
Efter 5-6 år var bestanden kraftigt 
reduceret, og problemet var løst. Vi 
anvendte det system i 10 år, og det 
virkede.

- På Løvenholm vil jeg foreslå en 
skydepræmie på 10.000 kr pr. hind. 
Derved nedbringer man produkti-
onsapparatet, så tilvæksten i be-
standen ikke kommer ud af kontrol.

- I Tyskland skal jægerne betale 
for de skader som vildtet forvolder, 
sagde Thomas Nord-Larsen, Køben-
havns Universitet. Det betyder at de 
har en motivation for at regulere be-
standen så den ikke laver for store 
skader. 

Kvotejagt
- Alle lande omkring os har kvotejagt 
baseret på en seriøs optælling, 
sagde Anders Hillerup. Når man 
har fastlagt bestandens størrelse 
stilles der krav om afskydning af et 
antal dyr. Hvis ikke det opfyldes, så 
reduceres ens kvote næste år, eller 
kvoten på handyr fjernes.

- Vi har ikke tradition for kvotejagt 
herhjemme, men jeg tror det er den 
eneste løsning på sigt, ellers bliver 
skaderne blot endnu større. Et af 
problemerne er hvem der skal fast-
sætte kvoten.

- Jagtloven fastsætter jagttider. 
Det er et godt middel for de fleste 
vildtarter, især småvildt, men det er 
ikke egnet for dyr der færdes over 
store arealer. Kronvildt skal regu-
leres over større områder fordi de 
vandrer over store afstande.

- Jeg tror også der bliver kvoter 
en dag, sagde Michael Glud fra 
HedeDanmark. Skal vi ikke selv re-
gulere bestanden fremfor at andre 
gør det for os? Og måske kommer 
der også krav om udlægning af 
vildtagre. Jeg tror vi må indføje krav 
om afskydning af et vist antal dyr 
i jagtlejekontrakterne frem for at 
vente på myndighederne.

Fotos: Torben Lynge Madsen, Store Hjøllund
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Fig 13. Øget afskydning, især af hinder, nævnes som et middel til at nedbringe 
bestanden og dermed vildtskader.
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Konklusioner
Der skal bruges flere midler 
for at nedbringe vildtska-
derne.

Øget afskydning er det 
mest effektive.

Der var en række forskellige metoder 
oppe at vende under ekskursionen. 

Høvling ser ud til at have begræn-
set virkning og kan ikke bruges 
på douglas. Økonomiske kalkuler 
for douglas viser at høvling er alt 
for dyrt i forhold til gevinsten. Det 
samme gælder formentlig også for 
andre arter.

Der findes flere redskaber, og der 
vides for lidt om hvordan de anven-
des. Man kan overveje at afprøve 
redskaberne, men de vil sikkert 
være for dyre i forhold til de mulige 
gevinster.

Kappeplantning er ret effektivt 
i de første 20-25 år, men det skal 
virke 20-30 år mere. Der er merom-
kostninger til pleje, og der kræves 
jævnligt tilsyn og indgreb så kap-
peplanten ikke overvokser hoved-
træerne.

Udlæg af forstyrrelsesfri områder 
er der positive erfaringer med, og 
emnet kan undersøges nærmere. I 
praksis er det svært at finde egnede 
områder – de skal være store, med 
få veje og meget lidt friluftsliv. Det 
kan være heder og klitter, skove af 
lav værdi eller skove med stor andel 
sitka.

Indhegning af større områder kan 
måske anvendes nogle steder. Det 
kræver en kalkule af hegnsudgifter i 
forhold til værdiproduktionen. Pro-
blemet er at holde hegnet vildtfrit 
medmindre man kan opføre det på 
en måde så væltende træer ikke 
ødelægger det.

Fodring og udlæg af vildtagre er 
ret bekosteligt, og erfaringerne er 
dårlige.

Varmt bly – øget afskydning står 
tilbage som det sidste middel. Det 
kræver en indsats fra jægerne, fordi 

der skal skydes flere dyr end i dag. 
Der skal især skydes flere hinder 
for at nedbringe tilvæksten, men 
også flere kalve. Det kræver at jagt-
lejekontrakterne rummer krav om 
som minimum at nedlægge et vist 
antal dyr. 

Der er ikke gode erfaringer med 
store fællesjagter eller perioder med 
fri jagt.

Kombinationer. De nuværende 
skader optræder i en situation med 
en meget stor bestand. Derfor er det 
tænkeligt at hvis bestanden bliver 
mindre kan man holde dyrene væk 
fra skovtræerne ved samtidig at an-
vende midler som kappeplantning, 
fodring og forstyrrelsesfri områder. 
På sigt kan der altså blive tale om 
en kombination af flere midler.

Konklusion fra distriktet
Forvaltningen på Løvenholm får lov 
at få det sidste ord:

- Under forberedelsen af ekskur-
sionen har forvaltningen på Løven-

holm haft lejlighed til at gå dybere 
ned i emnet. Konklusionen er at 
kronvildtet er kommet for at blive – 
om vi vil det eller ej, sluttede Jens 
Chr. Dahl. 

- Problemet kan ikke løses ved at 
fokusere snævert på træproduktio-
nen, landbruget, jagten eller vildt-
forvaltningen. Alle parametre skal 
justeres og forfines, såfremt tabet 
skal reduceres. 

- Der er behov for:
*  Revidering af strategisk målsæt-

ning, herunder træartsvalg og 
målarealer.

*  Udvikling af beskyttelsesmeto-
der mod skrælning, særligt for 
douglas.

* Reducering af kronvildtbestanden.
* Øget indtjening fra jagtudleje.
*  Skadereducerende kronvildtfor-

valtning (jagtmetoder, forstyrrelser, 
fodring mv.).

sf

Fig 14. Skader som disse skal undgås i fremtiden. Men der er ikke én enkelt 
løsning som klarer alle problemerne.



Ændringen stiller nye krav 
til erhvervet. 

Fra 1. januar 2018 skal 
alle elever have en praktik-
plads for at kunne starte på 
uddannelsen. 

”Det gør et langt tættere 
samarbejde med erhvervet 
nødvendigt,” siger uddan-
nelsesleder. 

Ellers risikerer uddannelsen 
at forsvinde.

Ændringerne i uddannelsen er en 
følge af trepartsforhandlingerne 
i 2016. Her behandlede man bl.a. 
erhvervsuddannelserne og praktik-
pladssituationen. 

”Kort fortalt vil arbejdsmarkedets 
parter og vores politikere gerne 
forsøge at styre unge menneskers 
uddannelsesvalg i retning af de ud-
dannelser, hvor der lige nu er flest 
praktikpladser og jobmuligheder,” 
fortæller Rasmus Brodersen, der er 
leder for skov- og naturteknikerud-
dannelsen.

Det betyder en adgangsbegræns-
ning på uddannelsen. Begrænsnin-
gen består konkret i, at alle elever 
skal have en praktikplads for at 
komme i gang. 

”Indtil denne nye situation og 
forudsætning blev vedtaget, har 
uddannelsen haft frit optag, siger 
Rasmus Brodersen. Der har været 
en enorm søgning til uddannelsen 
de sidste par år. Det er ingen hem-
melighed, at det har resulteret i en 
meget stor skolepraktik, da der ikke 
har været praktikpladser til alle”. 

”Det har samtidigt medført, at 
mange praktikværter har været 
tilbøjelige til at vente med at lave 

uddannelsesaftaler, til eleverne var 
godt i gang med uddannelsen.” 

”Nu er situationen er helt anden. 
Uddannelsen skal nu have fundet et 

leje, hvor vi uddanner de elever, der 
er praktikpladser til i sektoren. Her 
skal vi samarbejde langt mere, end 
vi har haft for vane”. 

UDDANNELSE

342 SKOVEN 9 2017

Markant ændring på 
Skov- og naturteknikeruddannelsen

Nye regler for adgang til skov- og 
naturteknikeruddannelsen 
I erhvervsskolereformen fra 2015 har Folketinget besluttet en ny struktur, 
der også gælder for uddannelsen til skov- og naturtekniker. 

Grundforløb
Den betyder, at der nu er et grundforløb på 40 uger delt i to perioder. 
Tidligere varede grundforløbet 20 uger, og det var én samlet periode.

Adgangskrav for grundforløb 1 er bestået afgangseksamen fra folke-
skolen. Forløbet varer 20 uger. Her får eleven indblik i forskellige ud-
dannelser og vælger til slut sin retning, fx skov- og naturtekniker. Nyt er 
desuden, at eleven samtidig skal finde praktikplads for at fortsætte på 
grundforløb 2.

Adgangskrav for grundforløb 2 er en godkendt praktikplads og enten 
gennemført grundforløb 1 eller en anden baggrund som fx ufaglært ar-
bejde (hvis eleven ikke kommer direkte fra folkeskolen).

Grundforløb 2 varer også 20 uger og har fokus på den uddannelse, 
eleven har valgt. Der er mulighed for ny mesterlære (se nedenfor).

Hovedforløbet veksler som vanligt mellem skole og praktik, fire perioder 
af hver.

Aftaler
Som praktikvært kan man indgå to typer af aftaler med eleven:
1.  En aftale for hele uddannelsen, dvs. grundforløb 2 og hovedforløb.
2.  En kortaftale, der som minimum dækker grundforløb 2, en skolepe-

riode og en praktikperiode i hovedforløbet.
For begge typer af aftaler kan virksomheden indgå en ny mesterlæreaftale, 
hvor virksomheden er ansvarlig for dele af uddannelsen på grundforløb 
2. Fordeling aftales nærmere med grundforløbskolen. Hovedforløbet er, 
som det plejer.

Eleven finder man som vanligt via jobannoncer og/eller  
www.praktikpladsen.dk. Fortæl også meget gerne på Skovskolen om en ledig 
praktikplads; vi har ofte mulighed for at formidle kontakt til en elev.

Spørg os! 
Er du i tvivl om, hvad den nye struktur betyder for dig som praktikvært, 
hvordan økonomien i den nye struktur hænger sammen, hvilken aftale-
type, der passer bedst til din virksomhed eller andet, så kontakt os:
Michael Lund, milu@ign.ku.dk, 20 27 20 61
Niels Frost, nfr@ign.ku.dk, 93 56 54 98



”Vi har derfor sat ekstra ressour-
cer af dels til at hjælpe elever og 
praktikværter med at indgå praktikaf-
taler, dels til at have løbende kontakt 
til praktikværter under uddannelsen.”

Tag udfordringen op
”Skovskolen ønsker naturligvis at 
fortsætte med at drive en bære-
dygtig skov – og naturteknikerud-
dannelse. Vi ønsker at fastholde og 
udvikle en høj og relevant faglighed. 
Og vi kan da godt blive bekymrede 
for uddannelsens fremtid, når der 
sker så store forandringer, som det 
nu er tilfældet.” 

”Når det er sagt, glæder vi os til 
at drive en bæredygtig, relevant ud-
dannelse i samarbejde med erhver-
vet. Det kan dog kun lykkes, hvis 
der bliver etableret de nødvendige 
praktikpladser tidligere end før. Den 
udfordring håber vi, erhvervet vil 
tage op,” slutter Rasmus Brodersen.

Ud over løbende at intensivere 
kontakten til erhvervet vil afdelin-

gen for skov- og naturteknikerud-
dannelsen på Skovskolen holde en 
række informationsmøder rundt om 
i landet i den første uge af oktober. 

Nærmere information følger.

Fotos: Jakob Helbig
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På hovedforløbet er eleverne på skov- og naturteknikeruddannelsen en del i skoven, bl.a. for at lære om udtynding. 

Viden om landskabsdannelse er en del af pensum på hovedforløbet.

SkolePraktikSkolePraktikSkolePraktikSkole

GRUNDFORLØB 1  
(20 uger)

HOVEDFORLØB

GRUNDFORLØB 2  
- specialisering (20 uger)

Praktik

Krav om 
praktikplads

Skitse til det nye forløb af uddannelsen til skov- og naturtekniker som står for det praktiske arbejde i skoven.



På Elmia Wood blev der vist 
en række giftfrie, mekani-
ske metoder til at beskytte 
nåletræer mod gnav af snu-
debiller. De kan anvendes i 
certificeret skovbrug.

Metoderne består af 
sprøjtning af voks, gummi 
eller lim på rodhalsen, i 
nogle tilfælde suppleret 
med sand, kridt mv. Flere 
metoder kan anvendes 
både på dækrods- og bar-
rodsplanter.

Svenskerne har i mange år arbejdet 
med at udvikle giftfrie metoder til at 
beskytte nyplantede nåletræer mod 
gnav af snudebiller. Disse metoder 
er almindeligt brugt, og det fremgik 
tydeligt af Elmia Wood messen i juni

Alle de planteskoler som udstil-
lede tilbød planter hvor der er 
sprøjtet en væske på rodhalsen som 
forhindrer gnav. Væsken påføres 
i planteskolen, og der er udviklet 
store maskiner som kan lave den 
opgave relativt billigt.

Baggrunden for udviklingen er at 
undgå pesticider i skoven – selvom 
mængden er uhyre beskeden når 

den påføres planter og ikke bred-
sprøjtes. Et ret nyt aspekt er at 
PEFC og FSC certificering anerkender 
midlerne, fordi de laver en mekanisk 
barriere og ikke indeholder giftstoffer.

Der er to hovedgrupper af midler. 
- De første midler der blev ud-

viklet bestod af voks. Ulemperne 
var at vokslaget revnede når træet 
voksede, og den varme voks kunne 
give skader på kambiet. Vokspro-
dukterne er dog siden forbedret og 
tilbydes stadig. 

- Senere har man udviklet metoder 
med lim blandet med sand, kridt 
eller andre partikler. De danner en 
fysisk barriere som er ubehagelig 
for billen at gnave sig igennem. Li-
men skal også være elastisk så den 
kan følge med væksten.

Det springende punkt er altid 
hvordan det går i år 2 fra plantning. 
Planten vokser en del i omkreds det 
første år, og hvis der kommer store 
sprækker i barrieren kan billen 
stikke snuden ind og gnave. 

Efter år 2 er der sjældent proble-
mer. Planterne er blevet større og 
er ikke så sårbare, og kulturarealet 
er ikke længere så attraktivt for bil-
lerne fordi de tiltrækkes af duften af 
nyskovet træ og stød. 

På Elmia Wood blev der vist to 
nye produkter:

To nye midler
Den store tyske kemikoncern Bayer 
har udviklet et produkt kaldet Har-
monix Hylobius Barrier. Det er en 
polymer med egenskaber der min-
der om gummi. Det er et ret tyndt 
lag der sprøjtes på, og der dannes 
fine revner når træet vokser, men 
det er ikke nok til at billerne kan 
dræbe træet.

Bayer lover i brochuren ”op til 
2 års beskyttelse”, og ifølge Bayer 
Danmark er det ikke nødvendigt at 
efterbehandle i år 2. Bayers egne 
forsøg i Frankrig viser 2% døde 
træer mod 4% med Wax og 17% ved 
ubehandlet. De oplyser at det er 
en mere skånsom behandling end 
eksisterende produkter. 

Bayer Danmark har udviklet en 
maskine der kan behandle barrods-
planter og skal nu udvike en maskine 
til dækrodsplanter. Omkostningen 
opgives til lige under 1 kr/træ. Har-
monix kommer på markedet fra sæ-
sonen 2017/18.

Interagro Skog AB præsenterede 
et nyt middel, Woodcoat, som be-
står af kiselmel (fint sand) og latex 
(gummi). Midlet vil normalt blive 
påført i planteskolen, men skovejeren 
kan også selv blande det derhjemme 
og bringe det ud i kulturen med en 
rygsprøjte. 
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Mange måder at undgå

snudebiller
Harmonix fra Bayer.



Woodcoat skal ikke opvarmes 

og heller ikke tørres med varme og 

angives at være meget skånsomt. 

Det kan anvendes både på barrod 

og dækrod. Universitetet har udført 

forsøg som viser 90% overlevelse i år 

1 og 75% i år 2 – ubehandlet gav 65% 

hhv. 45%

Woodcoat skal påføres så der dan-

nes en tynd hinde som hindrer at 

billen kan gnave i barken. Hvis det 

er anvendt korrekt vil der dannes 

mange tynde revner frem for få og 

brede revner under plantens vækst, 

og det gør at planten er beskyttet i 

to år.

Woodcoat er vandopløselig, så 

man skal undgå regn første time ef-

ter behandling. Når midlet er tørret 

ind er det vejrbestandigt.

Eksisterende midler
På Elmia Wood kunne man se flere 

andre midler som har været på mar-

kedet i nogle år. 

Cambiguard er en hvid fleksibel 

belægning som sprøjtes på den ne-

derste del af planten. Det er udviklet 

af Södra og er det mest anvendte 

middel på planter fra Södras plante-

skoler.

Hylonox anvendes med gode resul-

tater på barrod og dækrod. Det er en 

lyseblå væske som indeholder bl.a. 

kisel, kridt og lim. Det er vejrbestan-

digt når det tørrer ind. Det har været 

på markedet i 3 år og er anvendt af 

Södra i 2 år.

Conniflex består af en vandbase-

ret lim som sprøjtes på rodhalsen. 

Herefter blæses et tyndt lag sand på 

planterne, og det kan billerne ikke 

gnave igennem.

Norsk Wax har arbejdet med voks-

behandling siden 1992. Deres voks er 

efterhånden udviklet så revnedan-

nelsen er begrænset.

Barrierebeskyttelse
For en del år siden blev der arbejdet 

med at beskytte rodhalsen ved at 

montere hylstre af pap eller plastic 

som er for glatte for billerne at klatre 

på. Disse metoder synes ikke at blive 

anvendt længere.
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Woodcoat fra Interagro Skog. Norsk Wax.

Cambiguard fra Södra. Hylonox.



DRIFTSTEKNIK

De giver en god beskyttelse, men 

skal sidde meget præcist så billerne 

ikke kan komme ind nedefra. Der 

er også risiko for at planterne kan 

komme til ved at klatre ind til plan-

ten via ukrudt. 

De er dyre at montere. De skal 

holde 2-3 år så planterne er be-

skyttet, men må ikke holde længere 

tid, for så kan planten blive skadet 

(stranguleret). 

Insekticider
I Sverige kan skove som ikke er FSC-

certificerede anvende fire kemiske 

midler som sprøjtes på rodhalsen. I 

øjeblikket er det tilladt at anvende 

Hylobi Forest (=Karate), Forester 

(=Cyperb), Imprid Skog (=Mospilan) 

og Merit Forest WG (aktivstof imida-

kloprid).

FSC-certificerede skove har i prin-

cippet ikke kunnet anvende insekti-

cider siden 2011. Der kan dog gives 

dispensation et år ad gangen til at 

anvende Imprid Skog og Merit Forest 

WG. Insekticiderne optages af plan-

terne og er effektive, men først efter 

at en bille har gnavet lidt af barken. 

Hvis der er mange snudebiller på 

kulturarealet skal der sprøjtes et nyt 

lag på i år 2. Det kan undgås ved et 

middel fra Interagro Skog AB kaldet 

Flexcoat blandet med et insekticid. 

Flexcoat består af stivelse som er 

udvundet fra bønner. Det er en gele-

agtig, tyktflydende væske. Den dan-

ner en meget tynd hinde som kan 

vokse med planten uden at revne. 

I tør tilstand kan hinden udvide sig 

15-20%, og herefter behøver den 

regn for at kunne udvide sig 15-20% 

mere osv.

Den tynde hinde indeholder en 

betydeligt højere koncentration af 

insekticidet end konventionelt be-
handlede planter, selv om man ikke 
har brugt en større mængde. 

Som fordele nævnes at Flexcoat 
optages af billen før den er i stand 
til at gnave planten. Flexcoat mind-
sker nedbrydning, fordampning og 
udvaskning, og det medfører at Flex-
coat behandlede planter indeholder 
10 gange mere insekticid efter en 
sæson sammenlignet med konven-
tionel behandling. Man vil normalt 
kunne nøjes med én behandling.

Et forsøg udført af Sveriges 
Lantbruksuniversitet viser at efter 
tre år var der 75% døde blandt de 
ubehandlede. Der var 30% hhv. 39% 
døde blandt planter behandlet med 
Cyper Plus hhv. Merit Forest WG (2 
gange), mens der kun var 19% døde 
blandt planter behandlet med Flex-
coat (1 gang).

Konklusion
På det svenske marked findes et 
pænt udvalg af midler bestående 
af lim, gummi eller voks der sprøj-
tes på planten, nogle af midlerne 
suppleres med sand, kridt eller 
lignende. Midlerne er giftfrie og kan 
anvendes i certificeret skovbrug. 

Barrierer i form af pap- eller 
plastkraver synes ikke at blive brugt. 

Fire insekticider er tilladt, og to 
af disse kan anvendes i certificeret 
skovbrug på dispensation. Blanding 
af insekticider med stivelse medfø-
rer at der kun er behov for én be-
handling med insekticider.

sf

Læs også

En gennemgang af snudebillens biologi og 

de forskellige metoder, udarbejdet af Sveriges 

Lantbruksuniversitet: http://snytbagge.slu.se 

Foto af snudebille

Claes Hellqvist, SLU
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Sundins Skogsplantor med voks – tv. 2 års dækrodsplanter, th. 3 års bar-
rodsplanter.

Der udfoldes store anstrengelser for 
at undgå at snudebillen gnaver bar-
ken af nyplantede nåletræer.
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Af skovrider Niels Peter Dalsgaard 
Jensen, Salten Langsø  

Skovadministration

Det danske skattesystem 
undergraver samfundets 
ønske om at skovbruget 
skal tage flersidige hensyn i 
skovdriften !

Erhvervsmæssig drift kræver 
efter SKATs definitioner at der 
er jævnlige overskud, og det 
kan være svært i naturnært 
skovbrug.

Skat lægger i udgangspunktet en 
række kriterier til grund når de 
vurderer om en virksomhed er hob-
byvirksomhed eller en erhvervs-
virksomhed. 

Det bør dog bemærkes, at ingen 
af disse kriterier i sig selv er afgø-
rende for vurderingen af, om der 
er tale om økonomisk virksomhed i 
skattelovens forstand:

SKATs kriterier
-  Der er udsigt til, at virksomheden 

før eller siden vil give overskud (er 
rentabel)

-  Virksomhedens underskud er 
forbigående, fx indkøringsvanske-
ligheder, eller forudsætter driften 
konstant kapitaltilførsel til neutrali-
sering af underskud

-  Der forud for virksomhedens start 
har været foretaget undersøgelser 
af lønsomhden / udsigterne til ren-
tabel drift – er der fx udarbejdet 
budgetter

-  Virksomheden har den fornødne 
intensitet og seriøsitet

-  Ejeren har faglige forudsætninger 
for driften, og har virksomheden 
en naturlig sammenhæng med ejers 
øvrige indtægtsgivende erhverv

-  Virksomhedens omfang og varig-
hed er af en vis størrelse

-  Driftsformen er sædvanlig for virk-
somheder af den pågældende art

-  Virksomheden trods hidtidigt un-
derskud kan sælges til tredjemand, 
dvs. om den trods hidtidigt un-
derskud i tredjemands øjne måtte 
have potentiel indtjeningsværdi

-  Ligger der andre formål – mere pri-
vate formål – bag opstarten

Ikke overskud på kort sigt
I et konkret tilfælde har Skat alene 
hæftet sig ved de første to punkter. 
Skat har her vurderet at en ved-
massefattig plantage, hvor udsig-
terne til overskud på kort sigt er 
ikke-eksisterende pga. plejeomkost-
ninger til stormfaldskulturer, løv-
træskulturer og generalomkostninger, 
er en hobbyvirksomhed.

I det konkrete tilfælde drives sko-
ven naturnært. Det forhindrer hugst 
af den sidste rest af de gamle træer 
i plantagen pga. hensyn til selvfor-

yngelsen, frost og tørkeproblemer. 
Renafdriftssystemet har tidligere 
været anvendt i plantagen med deraf 
følgende kulturproblemer.

Det er et meget alvorligt problem 
for en bæredygtig skovdrift uanset 
skovdriftssystem at Skat ikke har 
skovbrugets lange tidsperspektiv i 
tankerne, når de vurderer sondrin-
gen mellem erhverv og hobby og 
således kræver overskud med korte 
mellemrum. 

Det er ikke under disse vilkår 
muligt at etablere kulturer med højt 
planteantal under hegn for at sikre 
en god kvalitet på lang sigt. Det er 
heller ikke muligt efterfølgende at 
passe kulturer med efterbedring, 
udrensning, oprisning, opstamning, 
vedligeholdelse af hegn osv., når 
Skat har krav om jævnlige overskud. 

I det naturnære skovdriftssystem 
skal hugst i ældre bevoksninger af-
vente frøår. Dette kan igen medføre 
en lav eller ingen hugst i flere år.

Muligheden for at tage hugstfølge-
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Skat undergraver 
flersidige hensyn

Hvor meget dødt ved efterlades, hvis skattelovgivningen tvinger skovejerne til 
at superoptimere på driften ?



hensyn mindskes kraftigt, hvis Skats 
krav puster skovejeren i nakken. 

Endelig er et træartsskifte fra nål 
til løv ikke muligt på ejendomme, 
hvor løvtræ ikke producerer på lige 
fod med nåletræ, når der er krav til 
overskud på ejendommen med få 
års mellemrum. 

Ingen robuste kulturer,  
CO2-lagring, biodiversitet…
Hvad hjælper det at samfundet 
giver tilskud til etablering af robu-
ste kulturer efter stormfald, hvis 
plejeomkostningerne efterfølgende 
ikke kan fratrækkes fordi der ikke 
er samtidige indtægter fra skoven at 
fratrække dem i.

Samfundet ønsker en CO2-lagring 
i skovene, hvilket kræver en ved-
masseopsparing. Men hvis Skats 
regler modarbejder en vedmasse-
opsparing vil CO2-lagring tværtimod 
blive mindre.

Hvor er der plads til biodiversi-
tetshensynene, hvis mest muligt træ 
skal ud af skoven for at sikre over-
skud ? Tror samfundet virkelig at 
skovejerne vil udlægge 10 m3 eller 
mere dødt ved pr. ha, hvis Skat hele 
tiden presser skovejeren til at levere 
overskud ?

Flersidig skovdrift bliver en by i 
Rusland !

Kortsigtede løsninger
Skats krav presser skovbruget ud 
i kortsigtede løsninger. Alternativt 
bliver skovdriften betragtet som en 
hobbyvirksomhed. 

Men det kan vel ikke være rime-
ligt at skovejeren skal presses til 
enten at lave monokulturer med lavt 
planteantal eller betale med efter-
skat-kroner for en for samfundet 
fornuftig investering i god skovdrift 
og hensyn til miljø og biodiversitet. 
Skulle skovejeren så skove noget 
træ skal han selvfølgelig betale skat 
af nettoet. 

Den værditilvækst som løbende 
sker i de fleste skove bl.a. pga. skov-
ejernes drift og pleje vil Skat gerne 
have fingrene i når ejendommen 
sættes til salg. Det gælder uanset 
om værditilvæksten er baseret på 
omkostninger afholdt med efter-
skat-penge eller som led i en virk-
somhedsdrift.

Det vil også være svært for 
skovejeren at holde sig opdateret 
med skovdriftsmæssig viden, da 
kontingentet for medlemskab af 
diverse foreninger ikke vil være fra-
dragsberettiget. Det samme gælder 

omkostningerne til at være miljøcer-
tificeret. 

Dokumentationskravene i forhold 
til EUTR og diverse certificerings-
systemer omkring bæredygtig og 
lovlig skovdrift stiger. Men hvor-
ledes skal skovejeren få råd til at 
fremskaffe dokumentationen og le-
vere varen, hvis omkostningen ikke 
kan fratrækkes ?

Skat må tilpasses skovdrift
Det er få skovejere som bliver valgt 
ud af Skat og gået efter i sømmene. 

Men den potentielle gruppe af 
skovejere er kæmpestor, da rigtig 
mange skovejere driver skovene 
med flersidige produktionsmål – 
netop som samfundet ønsker det, 
hvilket alt andet lige kan ses på 
bundlinien.

Såfremt skovene skal drives efter 
samfundets ønsker bliver vi nødt 
til at indrette skattesystemet på 
en måde, så skovenes langsigtede 
produktionshorisont og biodiversi-
tetshensyn kan rummes inden for 
skattesystemet.
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Kommentar fra Skovforeningen
Emnet for denne artikel blev kommenteret i en nyhed på Skovforeningens 
hjemmeside 31.8.17 af Hans M. Hedegaard:

SKATs seneste praksis modarbejder den danske naturpolitik
Mange mindre skove er nu i SKAT’s søgelys, og flere får besked om, at 

deres skovdrift ikke længere er erhvervsmæssig virksomhed, men hob-
byvirksomhed.

Det betyder i praksis, at alle indtægter selvfølgelig fortsat er skatte-
pligtige. Men det betyder samtidig bl.a., at driftsudgifter, der afholdes i 
skoven kun kan modregnes i indtægter fra skoven i samme år.

Der kan altså ikke – i modsætning til en erhvervsvirksomhed – ske 
modregning af udgifterne i anden indtægt hos ejeren. Der kan heller ikke 
fremføres underskud til modregning i efterfølgende års indtægter. 

Til grund for SKAT’s vurdering ligger en række retningslinjer fra Hø-
jesteret, som Skovforeningen gerne oplyser om. Det er vigtigt at være 
opmærksom på, at ikke alle retningslinjerne skal være opfyldt før der kan 
være tale om en erhvervsvirksomhed, men at afgørelsen skal træffes ud 
fra en helhedsbetragtning.

Med SKAT’s øgede fokus på området bliver det altså vanskeligere for 
de små og mindre skove at forblive en erhvervsvirksomhed. En fasthol-
delse af de gældende regler vil samtidig betyde, at det bliver vanskeligere 
for skovene at imødekomme samfundets øgede krav til biodiversitet, her-
under praktisering af naturnær skovdrift.

Skovforeningen hjælper gerne medlemmer, der gennem en helt almin-
delig driftsform i skoven måtte være kommet i klemme i SKAT’s øgede 
fokus på hobbyvirksomhed.

Udrensning i løvtræ og andre former for kulturpleje kan ikke gennemføres når 
Skat har krav om jævnlige overskud.



Af Kjell Suadicani,  
Københavns Universitet,  

Institut for Geovidenskab og  
Naturforvaltning

Næsten alt det nåletræ der 
bruges i dansk træindu-
stri stammer fra de danske 
skove.

Omkring 3/4 af hugsten af 
nåletræ i de danske skove bli-
ver afsat til danske industrier.

Træindustriens forbrug af gavntræ 
i nål kan opgøres som hugsten af 
gavntræ i de danske skove minus 
eksporten af gavntræ plus importen 
af gavntræ.

De tilgængelige statistiske data 
arbejder kun med nåletræ og løv-
træ, og derfor er det ikke muligt 

at udtale sig specifikt om rødgran 
og sitkagran. De to træarter er dog 
helt dominerende på de tre store 
nåletræsavværker i Danmark, som 
behandler mere end 90 % af det nå-
letræ, der opskæres i Danmark. 

Statistikken omkring import og 
eksport er ikke særlig præcis, men 
det er trods alt muligt at opstille en 
råtræbalance ud fra data fra Dan-
marks Statistik, FAO-stat mm. 

Siden 2011 har IGN udsendt spør-
geskemaer og indsamlet oplysninger 
om træindustriens forbrug af råtræ, 
herunder import (se bl.a. Skoven 
3/17 og 4/15, red.). Dermed er det 
muligt at vurdere pålideligheden af 
oplysningerne i de seneste år.

Industriens forbrug
I figur 1 ses træindustriens forbrug 
af nåletræ fordelt på indenlandsk 
råtræ og importeret råtræ. Et gen-
nemsnit for de seneste fem år 
viser, at træindustrien forbruger 
ca. 740.000 m3 råtræ i nål, hvoraf 

700.000 m3 kommer fra de danske 
skove og 40.000 m3 importeres. 

Det betyder, at langt det meste 
råtræ i nål, der anvendes på de 
danske træindustrier, kommer fra 
de danske skove. Dette er i mod-
sætning til løvtræmarkedet, hvor 
globaliseringen er slået langt mere 
igennem. 

Denne forskel skyldes formentlig, 
at priserne pr. m3 er lavere for nå-
letræ end for løvtræ, og derfor har 
transportomkostningerne større be-
tydning. Det er derfor ikke realistisk 
at forestille sig, at den danske nåle-
træindustri i større grad end i dag 
vil blive forsynet ved import. En for-
udsætning for at der fortsat findes 
en dansk nåletræindustri, er at den 
kan forsynes med indenlandsk råtræ 
til en konkurrencedygtig pris.

Nåletræindustrien har været 
igennem mange vanskelige år med 
stærk konkurrence og lukning af 
mange træindustrier. Det fremgår af 
figur 1, at råtræforbruget og dermed 
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Forbruget af råtræ

Den danske nåletræindustri er udsat for stærk konkurrence på markedet for savskåret træ og træbaserede plader

i den danske nåletræindustri



produktionen i den danske nåletræ-
industri efter kriseårene har stabi-
liseret sig på et niveau, der ligger 
noget under den produktion, der 
var frem til midt i 1990’erne.

Skovenes hugst
Hugsten af gavntræ i nål kan til-
svarende fordeles til den del, der 
forbruges af den danske træindustri 
og den del, der eksporteres. Tallene 
i figur 2 er fra FAO-stat, og en sam-
menligning med udvalgte data fra 
Danmarks statistik viser, at FAO i 
hvert fald i de senere år overvurde-
rer hugsten og dermed formentlig 
også eksporten.

Hugsten af gavntræ i nål i de 
seneste fem år udgør i gennemsnit 
omkring 900.000 m3 råtræ. Heraf bli-
ver 200.000 m3 eksporteret, og den 
danske træindustri bruger derfor 
700.000 m3.

De to store savværker, A/S Rold 
Skov Savværk og Norlund A/S, ligger 
begge i Rold Skov i det nordlige 
Jylland. Dansk Træemballage har 
fem produktionssteder i Midt- og 
Sønderjylland samt på Fyn. Novo-
pan A/S ligger på Djursland, og 
Troldtekt A/S ligger i Vestjylland.

Det betyder, at nåletræindustrien 
er koncentreret vest for Storebælt, 
og der er derfor forskellige afsæt-
ningsvilkår for gavntræ i nål øst og 
vest for Storebælt. Eksport af gavn-
træ i nål finder formentlig især sted 
øst for Storebælt, hvorfra der bl.a. 
eksporteres cellulosetræ til Sverige.

Selvom gavntræmarkedet i nål 
er mindre udtrykt i mængder, så er 
gavntræet det økonomisk mest bety-
dende for skovbruget, da dæknings-
bidraget for gavntræ er væsentligt 
højere end for energitræ. Energi-
træmarkedet er stærkt, men det 
konkurrerer kun med de dårligste 
gavntrækvaliteter. 

Stærk konkurrence
Der er ingen tvivl om, at den danske 
nåletræindustri fortsat er udsat for 
stærk konkurrence på markedet 
for savskåret træ og træbaserede 
plader. Den svenske industri har 
stordriftsfordele, som den danske 
industri ikke kan nyde godt af, og 
de relativt høje lønninger i Danmark 
er en udfordring i forhold til lavt-
lønslande som de baltiske lande.

Priserne på markedet svinger 
naturligvis med konjunkturerne, 
og de har været forholdsvis lave i 
en længere periode. Det afspejler 
formentlig, at der er stærk global 

konkurrence på det internationale 
marked for savskåret nåletræ.

Den danske træindustri er lille, 
og den har ikke betydning for na-
tionalregnskabet på samme måde 
som fx den svenske og finske træ-
industri. Den danske træindustri er 
dog typisk placeret i områder med 
få arbejdspladser, så træindustrien 
har mange steder stor betydning for 
beskæftigelsen lokalt. 

Modsat energimarkedet er der 
ikke meget politisk fokus på gavn-
træmarkedet. Dette på trods af, at 
Danmark i en klimasammenhæng 
bør have et mål om at erstatte fos-
sile og energitunge råvarer med 
vedvarende råvarer baseret på 
træ - på præcis samme måde som 
Danmark har et mål om at erstatte 
fossile brændsler med vedvarende 
energi bl.a. baseret på træ.
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Figur 2. Skovbrugets hugst af gavntræ i nål fordelt på indenlandsk salg og eksport. 

Figur 1. Træindustriens forbrug af nåletræ fordelt på indenlandsk råtræ og 
importeret råtræ
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Nyheder fra Langesømes-
sen: En lugemaskine, ny 
tågesprøjte, ny pakkema-
skine, større rodoptager og 
bygninger af varmebehand-
let træ.

Langesømessen blev afholdt 17. 
august i fint sommervejr og god 
stemning. Der var godt med besø-
gende, og mange maskiner overalt i 
messeområdet.

Lugemaskine
Det hollandske firma GroeNoord vi-
ste en lugemaskine specielt udviklet 
til juletræer. En rotorharve renhol-
der mellem rækkerne og kombineres 
med tallerkener med lange gummi-
fingre. De lover at kunne klare selv 
den mest tilgroede kultur. 

Lugemaskinen kan arbejde ved 
rækkemellemum på 50-110 cm og 
kræver mindst 75 hk trækkraft. 
Samlet vægt med traktor 6 tons.

Lugemaskinen kan kombineres 
med en såmaskine til dækafgrøder 
eller gødningsspreder.

Sprøjter
Schaumann viste en ny tågesprøjte 
med en tank på 5.500 liter og en 

blæser der kan dække i 25 m bredde. 
Den har boggie med kraftige 

skovdæk og hydraulisk tvangs-
styret træk til kørsel i mark og på 
vej. Sprøjten har dobbelt membran-
pumpe og en pumpe til sprøjtesek-
tionen og pumpe til omrører, side-
dyser mv. 

Schaumann står desuden salg, 
service mv. af Bovlunds enræk-
kede sprøjte BS 125 til juletræer. 
Sprøjten kan udstyres med gød-

ningsudlægger som monteres på 
undervognen.

Halvpalle-pakker
ASM Østervang og Jesper Petersen 
har udviklet en pallepakker til pal-
ler af halv størrelse. Pressesystemet 
komprimerer pallen mens den bliver 
fyldt, så man ikke skal løfte træerne 
mere end 120 cm. Maskinen er min-
dre end andre pakkemaskiner, så den 
kan håndteres af en 5 ton traktor. 

DRIFTSTEKNIK
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Langesø messe i god
stemning

Lugemaskine fra GroeNoord.

Ny Schaumann tågesprøjte.



Gødningsspreder
Tree Tech TS2500 Airmatic er en 
luftgødningsspreder der kan sprede 
granuleret gødning i ret store jule-
træer fra en højde på 2-2,5 meter. 

Forsøg på Forskningscenter Byg-
holm viser at den spreder gødning i 
et jævnt lag op til 14 m til hver side. 
Den rummer 3 tons i tanken, og det 
svarer til en times arbejde med 100 
kg/ha.

Den har i en årrække været solgt 
gennem Team-Service, men den er 
nu overtaget af Bredsgaard A/S som 
er kendt for store pakkemaskiner til 
juletræer.

Større rodoptager
Niels Kjær Laursen fra Vikærslund 
viste en ny rodoptager som kan 
tage to rækker rødder på én gang 
mod tidligere kun en række. 

Princippet er det samme. En lang 
række skær sidder forskudt for hin-
anden, de graver sig ned i jorden, 
klemmer om rødderne og trækker 
dem op. Rødderne lægges på jorden 
eller bringes med et transportbånd 
op i en tank. 

Arbejdsbredden er øget fra 1,4 
til 2,4 m, men maskinen holder sig 
under 2,55 m bredde så den er let at 
transportere på landevej. Det er op-
nået ved at motorerne sidder inde i 
den cylinder som skærene sidder på.

Den viste maskine køres af Brian 
Petersen som tager 8-10.000 kr/ha 
for at rydde et areal. Når stødene er 
væk er det let at genplante, og man 
undgår at den nye kultur angribes 
af honningsvamp som smitter fra de 
gamle stød.

Varmebehandlet træ
Varmebehandling af træ har været 
kendt i mange år. Træet opvarmes 
til 220 grader med tilførsel af vand-
damp (så det ikke brænder). 

Behandlingen ændrer træets 
struktur så det har svært ved at 
optage vand og derfor er meget 
holdbart; træet bliver også mørkere 
og årringene bliver tydeligere. Ulem-
pen er at det bliver mere skørt, så 
det kan ikke bruges i bærende kon-
struktioner.

Knudsens Plantage viste finsk fyr-
retræ med varemærket ThermoWood 
anvendt i en række små huse – 
gæsteværelse, jagthytte, sauna eller 
en åben spa med indsats af plastic. 
De fleste af modellerne fås med op-
varmning med brænde, el eller gas.

sf
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Eksempler på varmebehandlet træ – vildmarksbad med brændeovn til 21.800 kr og tøndeformet sauna på 4 meter med 
to rum og terrasse til ca. 44.000 kr.

Større rodoptager fra Vikærslund.

Halvpallepakker fra ASM.

▼



Af Peter Benfeldt, Jiffy Planter

På Langesømessen blev der 
vist to nye typer dækrod-
splanter. Dels større nord-
mannsgraner, dels større/
ældre skovplanter af nål.

Skovgartneriet Jiffyplanter / ved 
Peter Benfeldt deltog på Forstplants 
stand på Langesømessen og viste to 
nye typer af dækrodsplanter.

Toårige nordmannsgran 
Det er nordmannsgran dyrket i Jiffy 
potter 2 år – med en højde på typisk 
12-25 cm.

Forsøg i 00’erne viste, at Jiffyplan-
ter har mindre stagnation end tre 
typer af barrodsplanter eller ingen 
stagnation, alt efter plantetidspunk-
tet, renholdelsesmetoder m.v. Forsø-
gene viste også, at dækrodsplanten 
skulle være større, hvis den skulle 
klare sig overbevisende. 

Større planter er nu en realitet. 
Kulturperioden er øget fra 1½ sæ-
son til fulde 2 vækstsæsoner. Pot-

testørrelsen er øget fra 100 til 150 
ccm, og potten er den nye 42/100 
mm Jiffy-7 skovbriket. Alternativt 
kan man gå helt op til den største 
Jiffy potte på 225 ccm eller 50 mm 
diameter. Og det betaler sig.

En demonstrations plantning 
på Langesøarealet samt i Ring 
ved Brædstrup har vist – over en 
omdrift – at kulturen kan afkortes 
1 sæson hvis der vælges planter i 
større vækstsubstrat. Kvaliteten af 
træerne bliver ikke forringet, det er 
kulturstarten, der bliver hurtigere. 

Effekten af god kulturstart af-
tager efter 4 år. Derefter afgøres 
dyrkningsresultatet af den opnåede 
størrelse på planten og ikke mindst 
formen – juletræets ”skelet” – samt 
de lokale klima- og jordbundsfor-
hold samt juletræsdyrkerens praksis 
i øvrigt. 

De kontante forsøgsresultater fra 
forsøget ”Kulturstart med barrods- 
og dækrodsplanter” (PAF 1999-2005) 
var i øvrigt: 
1)  Mindre stagnation efter plantning 

med dækrodsplanter (kun Jiffy-
planter blev undersøgt). 

2)  Støt stigende antal kransknopper 
på dækrodsplanterne. Barrods-

planterne havde ved plantningen 
et højt knopantal, men det faldt 
i de næste to sæsoner til 3 knop-
per i øverste krans. I de følgende 
sæsoner steg antallet af knopper 
igen til 4-5.

3)  Dækrodsplanternes topskud har 
væsentlig flere internodieknopper 
/ nye skud i år 1-3.

4)  Dækrodsplanterne gav slankere 
træer, og det kunne henføres til 
bedre rodsymmetri

Med andre ord påvirkes det færdige 
juletræ helt fantastisk meget af kul-
turstart og valg af plantetype.

Større skovplanter på 1½ år
Douglas, thuja, gran, fyr m.fl. dyrkes 
nu som 1½-årige planter på typisk 
20-40 cm. De er sået i eftersomme-
ren, overvintrer i væksthus og får 
det meste af den følgende sommer 
på friland.

Sommerplantning af dækrods-
planter, altså plantning fra medio 
juli til primo september, har været 
meget omtalt, bl.a. på Skovskolens 
dækrodskonference i marts 2016. 
Men der har manglet noget at plante! 

Producenter af dækrodsplanter 
har hidtil mest dyrket den ultima-
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Nye dækrodsplanter

Sitkagran 1½ års dækrodsplante i 42 mm potte (150 ccm) 3. september.



tivt billige 1-årige plante. Den er 
lille, 10-20 cm, og den er spinkel i 
juli-august. Den appellerer ikke til 
så mange praktikere, selvom det er 
den hurtigst etablerende plantetype 
af alle. 

Den viser vejen til billiggørelse af 
skovkulturer i øvrigt – jf. Kulturkom-
missionen. Men succes forudsætter 
en intensiv kulturforberedelse og 
mere renholdelse end vi er vant til i 
dansk skovbrug.

Nu er der 1½-årige planter at få. 
De er klar til plantning fra ca. 1. 
august. De er stadig i vækst, men 
kan håndteres, de er større og kraf-
tigere og tåler mere snudebillegnav 
m.m. 

De kan forholdsvis nemt behand-
les mod snudebiller med en ugiftig 
”polymer” allerede i

planteskolen. Der mangler dog 
praktiske erfaringer med behandling 
af planter i vækst.

Særligt de amerikanske arter gør 
sig bedre som 1½ års, fordi de ge-
nerelt afhærder sent, men altså ikke 
så sent som 1-årige. De kan være 
afmodnet før frosten sætter ind på 
en almindelig dansk lokalitet. 

Skovgartneriet Jiffyplanter er 
eneste danske producent af det nye 
produkt, men ikke eneste udbyder. 
Planterne forhandles af Forstplant 
m.fl.
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Nordmannsgran 2 års dækrodsplante i 50 mm potte (225 ccm) 3. september på 
planteskolen i Sunds.

Ny målsætning
Ud af PAF forsøget kom der en ny 
målsætning med dækrodsplanter 
til juletræer.

Dækrodsplanten skal være så 
stor og potent at:
1.  Højden på planten efter 1 sæson 

er over 20 cm = stabben er 
dannet.

2.  Efter første sæson skal toppen 
bestå af en endeknop og min. 4 
sideknopper

3.  Stabklipning bliver derefter en 
let opgave, der kan løses med 
håndsaks år 3-4.

4.  Topskudsregulering kan vente 
til år 4-5, fordi toppen har 
mange internodieknopper

5.  Bredderegulering af træer 
reduceres til under det halve 
arbejde 

For at nå denne målsætning 
skal praktikeren følge en streng 
kulturmodel. Den kunne bestå i 
plantning i bionedbrydelig folie 
for at lette ”presset” af kemikalier 
til renholdelse, og det giver jule-
træet en bedre miljøprofil. Fx kan 
jordmidler helt undgås. 

Tlf. 5783 0110 . www.dansk-skovkontor.dk. post@dansk-skovkontor.dk

Original Nordforest fiberpels 
med dobbeltslynge
Tofarvet grøn/orange 738 kr.
Ensfarvet grøn 526 kr.
Ensfarvet orange 526 kr. 
Vest 574 kr.
Alle priser + moms

 

.

.

God pris ved 

kasser á 10 stk.

Pyntegrøntsaks Wolf RS 22 
haves på lager. 

   



Der er udviklet hjælpemid-
ler til opmåling af stående 
træer og skovet træ, op-
måling af kulturarealer, 
afmærkning af ejendoms-
grænser eller andre linjer 
i skoven samt automatisk 
overvågning.

På den store Elmia Wood messe i 
Sverige i starten af juni blev der 
ikke kun vist store, brølende ma-
skiner. Der var også små, tavse 
maskiner som kan være nyttige til 
bestemte opgaver.

Opmåling med klup og 
telefon
Hvis man opmåler råtræ i hånden 
skal man bagefter skrive oplysnin-
gerne ind på papir eller computer. 
Men det kan gøres smartere med ny 
teknik fra det slovenske firma Tajfun 

som ellers er kendt for brænde-
maskiner, spil og kraner. De har 
udviklet et system kaldet TajGO MX 
Forestry Information System.

Diameteren opmåles som sæd-
vanligt med en klup der måler 
op til 80 cm. Resultatet overføres 
trådløst med Bluetooth til en app i 
en smartphone som man bærer på 
armen (det kan også overføres til en 
tablet). Man kan tilføje oplysninger 
om længde, kvalitet, fradrag for bark, 
løbenummer eller træart, og til sidst 
beregnes volumen automatisk. 

Inden man starter kan man ind-
taste grundlæggende oplysninger 
om køber, sælger eller vognmand. 
Alle data eksporteres til en pdf- eller 
excel-fil. 

Med en transportabel printer kan 
man med det samme lave en liste 
over det opmålte parti samt det 
samlede volumen. Hvis man har ind-
tastet priser på effekterne får man 

også den samlede salgspris.
Det er ikke blot skovede stammer 

der kan opmåles. Man kan med 
samme program opmåle stående 
træer i forbindelse med driftsplan-
lægning, og telefonens GPS kan 
lagre positionen. Man kan opmåle 
skåret træ, fx på savværk, og man 
kan opmåle blandede partier af flis, 
træpiller, grene, stokke, brædder osv. 

Udstyret er solidt bygget og tåler 
regn og sol. Det nye i systemet er 
ikke kluppen, men programmet, og 
derfor kan man lave tilpasninger 
efter kundens ønsker.

Opmåling af stående skov
Et lille svensk firma er i gang med 
at udvikle et system til at tak-
sere stående skov ved hjælp af en 
smartphone. På www.katam.se kan 
man se en video hvor en person går 
i en bevoksning og retter kameraet 
mod træerne. 

DRIFTSTEKNIK
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Elektronik i skoven

Med TajGo systemet måler man 
diameteren på en stamme med klup-
pen, og måledata overføres med det 
samme til smartphonen på armen.

Eksempel på måledata og beregning 
af volumen mv.

Træarten indtastes ved at vælge ud 
fra en liste.

Priser på effekterne kan lægges ind i 
programmet.

Data for alle de opmålte stammer 
kaldes frem.



Hver stamme bliver opdelt i tril-
ler på omkring ½ meters højde, og 
programmet måler diameteren på 
alle træer inden for en vis afstand. 
Der beregnes grundflade og stamtal 
pr. ha, spredning på diameteren, og 
træart fordelt på fyr hhv. gran. 

Man kan få et kort der viser pla-
ceringen af alle de opmålte træer 
med oplysning om diameteren. Det 
fremgår ikke hvor nøjagtig målingen 
er i forhold til en manuel taksation. 

Billederne viser at den opmålte 
bevoksning er meget åben og ret 
nem at overskue. Men kan den også 
klare en tæt granbevoksning hvor 
sidegrene kan forstyrre udsynet? 
Eller undervækst og hugstaffald som 
skygger for nogle af stammerne?

Katam Technologies er grundlagt 
i 2015 med det formål at digitalisere 
opmåling af skov. De to personer 
bag har i mange år arbejdet hos 
Sony Mobile med produktudvikling 
af software til mobiltelefoner. Ud-
viklingen er sponseret af en række 
forskningsinstitutioner og virksom-
heder.

Find ejendomsgrænserne
Hvis to skovejendomme støder op 
til hinanden kan det være vanskeligt 
at finde hvor grænsen går. Der er 
eksempler på naboer som ikke har 
talt med hinanden i tyve år fordi 

de engang blev uenige om grænse-
dragningen. 

Det er dyrt at få en landmåler 
til at afgøre sagen, men det kan de 
selv klare nu med et nyt instrument, 
TrailBlazer, fra svenske Haglöf. 

Den ene har et laserapparat med 
et kompas og sigter i den retning 
grænsen bør være ifølge kortet. Den 
anden går foran og bærer en reflek-
terende vest så det er let at se om 
han går i samme retning som laser-

strålen. De to naboer kan gå rundt 
om hele skoven og finde gamle skel-
pæle og lave en tydelig afmærkning.

Instrumentet kan selvfølgelig 
bruges til andet end nabostridig-
heder. Man kan afmærke en linje i 
en større bevoksning som er svær 
at overskue – et spor, en træarts-
grænse eller en grøft. TrailBlazer 
koster 390 euro inklusive vest, men 
eksklusive kompasset som monteres 
i en holder.
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Når partiet er opmålt kan man ud-
skrive en måleliste med alle data og 
sammentælling af volumen og pris.

Opmåling af diameter med Katam Forest – og resultatet af opmåling af en prø-
veflade.

Med TrailBlazer kan man afmærke en grænse eller linje i skoven.
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Haglöf er et etableret firma som 
laver en række instrumenter og soft-
ware til opmåling i skov.

Opmåling af areal
Et andet nyt apparat fra Haglöf kan 
bruges ved mange former for op-
måling. Den måler afstande op til 
700 m med laser med høj præcision. 
Hvis der er mange grene eller andet 
i vejen kan man anvende ultralyd og 
en transponder. Alle data oplagres 
i enheden og kan indføres i fx Excel 
eller Google Earth via Bluetooth.

Man kan opmåle hjørnerne af 
et kulturareal så man kan få det 
nøjagtige areal og dermed det nød-
vendige antal planter. Man kan måle 
hældninger, så man kan lave 3D-
kort, måle rumfanget af en flisstak, 
højden af et træ, omfanget af en 
trækrone, grundflade af en bevoks-
ning osv.

Haglöf betegner det som deres 
hidtil mest komplette instrument for 
professionel opmåling. Vertex Laser 
Geo koster 2330 euro – 1635 euro 
uden ultralyd.

Internet of Trees
Internet of Things har været et 
modeord i flere år. Det står for at 
døde ting er koblet på internettet 
og sender eller modtager informa-
tioner. Dermed kan man på lang 
afstand overvåge en genstand og 
bestemme hvad den skal gøre. 

En irsk virksomhed, Treemetrics, 
har sammen med den europæiske 
rumfartsmyndighed ESA og IBM ud-

viklet en platform til brug i skoven. 
IoTrees er en boks på størrelse med 
en mobiltelefon og indeholder en 
sensor. To eksempler på hvad den 
kan bruges til:

- Boksen monteres på et træ, 
og der monteres en tråd rundt 
om stammen som er forbundet til 
en sender. En gang om måneden 
vågner enheden og sender informa-

tioner om træets omkreds via mo-
bilnettet eller satellit. Man kan altså 
følge træets vækst på afstand.

- Boksen indeholder en feromon-
fælde som tiltrækker skadelige in-
sekter. Fangsten opgøres løbende og 
sendes til en modtager for nærmere 
analyse. 

sf
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Den lille boks ”IoTrees” kan overvåge hvad der sker i skoven og sende infor-
mationerne til en modtager langt væk.

Vertex Laser

 Vi leverer millioner af planter direkte til vore kunder hver sæson  
    - og vi har produceret planter i over 30 år … ..Gæt hvorfor 

     www. SKOVPLANTER.dk   

• Planter til skov, læhegn og juletræer 

• Grenknusning, stub- og rodfræsning 

• Boring af plantehuller, rillepløjning m.m. 

• Maskinplantning i skov og på mark 

• Natur- og landskabsprojekter 

   

 



European Forestry Skills 
2017 
Pris til dansk hold
Fire elever på grundforløbet på Ros-
kilde Tekniske Skole deltog fra den 
25.-28. maj i det 16. EM i Forestry 
Skills for elever. 

Denne gang blev mesterskaberne 
afholdt i Schweiz med 72 deltagere 
fra 18 lande. Det danske hold bestod 
af Theis Hendriksen, Marcus Christi-
ansen, William Thorsøe og Sebastian 
Morgenstjerne.

Konkurrencen består af et skovløb 
med 20 forskellige opgaver – blandt 
andet måling af højde, diameter, 
grundflade, stamtal, vedmasse og 
areal; måling af volumen af stående 
og liggende træ; bestemmelse af træ-
arter, sygdomme og skadedyr, dyr; 
samt førstehjælp. 

Derudover er der fem tekniske 
discipliner med brug af motorsav, 
hvor tid og præcision er afgørende: 
afgrening, sværdvending, under- og 
overskæring, plankeskæring og træ-
fældning.

De danske elever er med for at 
skabe øget fokus på fagligheden 
inden for uddannelsen til skov- og 
naturtekniker. 

Pris til danskerne
I den hårde konkurrence rakte den 
samlede danske indsats til en 16. 

plads, foran Luxembourg og Finland 
(!). De tre første pladser blev besat 
af Østrig, Schweiz og Rumænien. 
Det skal med at de danske elever 
kun havde været i gang i 20 uger da 
de var med i konkurrencen.

Det danske hold vandt den presti-
gefyldte Fairplay Award, som tildeles 
på baggrund af stemmer fra de del-
tagende lande. De danske elever er 
belønnet for god opførsel, godt hu-
mør, for at skabe gode kontakter til 
de andre hold og for en fair tilgang 
til konkurrencen. Danskerne brugte 
bl.a. standard motorsave i modsæt-
ning til mange af de andre lande 
som anvendte specielle save.

Se mere om konkurrencen på 
www.ecfs2017.ch med regler og re-
sultatlister. Herfra er et link til en 
facebook side hvor der ligger fotos 
og videoer.

Faglærere i skovbrug Henrik 
Tångberg og Jeppe Lund

Resultater

Samlet konkurrence (skovbrug og motorsav), 

hold

1. Østrig 10379 point

16. Danmark 6965 point

Skovbrugskonkurrence, hold

1. Schweiz 4765 point

16. Danmark 2715 point

Motorsav

I motorsavsdisciplinerne nævnes bedste 

danske deltager

Afgrening

1. Enrico Netzer, Schweiz 458 point

53. Sebastian Morgenstjerne, Danmark 

248 point

Sværdvending

1. Sandro Pacher  126 point

29. Theis Hendriksen 99 point

Under- og overskæring

1. Enrico Netzer 186 point

14. Marcus Christiansen 161 point

Plankeskæring

1. Blaz Pajnic, Slovenien 241 point

16. William Thorsøe 205 point

Træfældning

1. Ziga Eniko, Slovenien 660 point

12. Theis Hendriksen 631 point

Motorsavsdiscipliner i alt

1. Enrio Netzer, Schweiz 1649 point

44. Marcus Christiansen 1221 point

45. Theis Hendriksen 1218 point

59. William Thorsøe 1004 point

66. Sebastian Morgenstjerne 807 point
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Det danske hold. Afregninge.



Af Anders E. Billeschou

Tabet af svampe der lever 
i dødt ved er mindst i pro-
duktionsskoven. Svampe-
diversiteten er størst i pro-
duktionsskoven.

Fremtrædende forskere i biodiver-
sitet hævder at urørt skov er nød-
vendigt for at standse tab af biodi-
versitet: Når bare vi får meget mere 
urørt skov er alt godt, og skovenes 
dyr, planter og svampe er sikret. 

Forskerne mener der er for lidt 
dødt ved i skovene til at nedbry-
derne af træ kan klare sig. De in-
sisterer på at miljøministeren skal 
indberette til EU at vores skove er i 
ugunstig tilstand. Alt sammen fordi 
der skulle mangle dødt ved i skovene.

Biodiversitetsskov
Urørt skov skal ifølge de samme for-
skere forstås som både skov uden 
skovdrift og skov der plejes med 
særlig henblik på beskyttelse af 
skovenes biodiversitet; fx som græs-
ningsskov hvor store græsædere 
holder skoven lysåben ved at æde 
og nedtrampe opvækst. 

I begge tilfælde er det mængden 
af træruiner og døde træstammer 
på skovbunden, der efterspørges. 
Det er nedbryderne af træ der skal 
tilgodeses; især svampe, men også 
biller, laver og mosser.

Vores erfaringer med den slags er 
stærkt begrænset, men vi har dog 
to fremragende eksempler vi kan 

se nærmere på: Suserup Skov ved 
Sorø og Jægersborg Dyrehave ved 
København.

Biodiversitetsskovene
Suserup Skov (19 ha) anses for at 
være vores mest værdifulde urørte 
skov med meget lang kontinuitet. 
Store træer blev fredet for mere end 
150 år siden, og skoven kan betragtes 
som værende urørt i snart 100 år. 

Jægersborg Dyrehave (860 ha 
under hegn) har været drevet som 
dyrehave i mere end 300 år. Det er 
en meget lang kontinuitet med den 

græsningsskovdrift der efter eks-
perternes udsagn skulle være særlig 
gunstig for biodiversiteten.

Datagrundlag
Analysen er baseret på mere end 
30.000 fund registreret i Danmarks 
Svampeatlas og på Den danske Rød-
listes angivelser af om svampene 
lever på dødt ved eller ej. 

Det er disse dødtvedsvampe 
der er interessante i denne sam-
menhæng. Det er dem der har mar-
keringer i rødlisten for træruin og 
veterantræ (Rt) og/eller vindfælde og 
faldne stammer (Rv). Rv er helt do-
minerende i svampefundene.

Databaser er ikke bedre end den 
bagvedliggende kortlægning, og den 
ved vi er meget mangelfuld for langt 
de fleste databaser med informatio-
ner om vores arter. I al fald for de 
mere ydmyge af slagsen; svampene 
inkluderet. 

Kan ikke være anderledes. Umu-
ligt at vende hver en sten. Og data er 
primært baseret på mere eller min-
dre tilfældige indberetninger af fund; 
ikke af en systematisk kortlægning.

De data der er til rådighed for en 
nærmere analyse er dog brugbare 
for svampenes vedkommende, men 
ikke gode nok for de øvrige arts-
grupper. Det er heldigt at det er 
svampene der er bedst beskrevet. 
Det er som nævnt den artsgruppe 
der i særlig høj grad skal nyde godt 
af mere dødt ved i den ”urørte” skov.

Tab af arter er defineret som 
manglende fund i 23 år. Det er den 
periode der er benyttet for svam-
pene i ”Villumrapporten”. 1)

Og hvad kan man så læse i svampe-
atlasset? 

DEBAT – BIODIVERSITET
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Er almindelig  
skovdrift bedre 
til biodiversitet end urørt skov?

Jægersborg Dyrehave har færre arter 
af dødtvedsvampe end Gribskov som 
er en produktionsskov.



Man kan læse at der er forsvun-
det 28 dødtvedsvampe fra Suserup 
Skov og 36 fra Jægersborg Dyre-
have. Begge skove er rene løvskove.

Jeg har sammenlignet Suserup Skov 
og Jægersborg Dyrehave med to andre 
gamle skove: Gribskov (65 % løvtræ) 
2) og Sorø Sønderskov (80 % løvtræ) 
3) hvor der har været drevet alminde-
ligt skovbrug i mere end 200 år. 

Der er kun forsvundet 12 dødt-
vedsvampe fra Gribskov og kun 8 
fra Sorø Sønderskov.

Der er også forsvundet andre 
svampearter end dødtvedsvampe fra 
de fire skove. I alt er der forsvundet 
5 % svampearter i Sorø Sønderskov, 
11 % i Gribskov, 13 % i Suserup Skov 
og hele 22 % i Jægersborg Dyrehave.

Begrænsninger i data
De valgte skove hører mig bekendt 
til blandt de bedst undersøgte. Jf. 
de mange fund anført i figuren. De 
mangler der er i data, får mindre 
betydning når man sammenligner 
skovene. De absolutte tal skal som 
altid med den slags analyser, tages 
med et stort gran salt. 

Usikkerheden på den tidsmæssige 
afgrænsning formindskes ligeledes 
ved sammenligning af skovene. Om 
den er 23 år eller lidt mere eller 
mindre, vil selvfølgelig påvirke de 
absolutte tal for tab. 

Det er kun Suserup Skov der er 
meget følsom overfor den tidsmæs-
sige afgrænsning. Tabet i Suserup 
stiger fra de 28 til 62 arter hvis 
kravet er at svampen skal være 
fundet i dette århundrede.

Tabene fra Suserup Skov og fra 
Dyrehaven er så markant store at de 
må tages alvorligt. De er i skærende 

modstrid med det vi hører fra frem-
trædende forskere i biodiversitet om 
værdien af urørt skov og græsnings-
skov for at bevare biodiversiteten.

Diversitet
Det er også interessant at konsta-
tere at artsdiversiteten er meget 
større i produktionsskovene end 
i den urørte skov og i græsnings-
skoven. Der er fundet mange flere 
svampearter i de to produktions-
skove end i de to biodiversitetsskove. 

Forskellen må tilskrives de mange 
forskelligartede levesteder i en nor-
mal dansk skov. Forskellen i antallet 
af dødtvedsvampe er meget lille. 

Det er forventeligt at der er flere 
arter jo større en skov er. Men at de 
dødtvedsvampe der findes i en lille 
skov som Suserup med rigeligt dødt 
ved, skulle forsvinde på grund af 
størrelsen, er mindre indlysende.

Diskussion
Der er dem der gerne vil lægge hele 
det omfattende Gribskovkompleks 
på mere end 50 km2 ud i urørt til-
stand, men behovet for mere dødt 
ved er svært at få øje på. Og alle 
de svampearter der er forsvundet 
fra Gribskov og de andre skove, kan 
med ganske få undtagelser findes i 
andre skove. De er ikke gået tabt.

Knap halvdelen af de svampe 
der er forsvundet fra Suserup Skov, 
er fundet i Sorø Sønderskov i dette 
århundrede. Afstanden mellem de to 
skove er kun et par km.

Konklusion
Det er meget svært at forstå, at for-
skere i biodiversitet bliver ved med at 
påstå, at urørt skov sikrer biodiver-

siteten, mens almindeligt skovbrug 
ødelægger den. Det ser mere ud til at 
skovdrift både fremmer diversiteten 
og begrænser tabet af arter. 

Yderligere oplysninger
1  Petersen, A.H., T.H. Lundhede, H.H. 

Bruun, J. Heilmann-Clausen, B.J. Thor-

sen, N. Strange og C. Rahbek (2016): 

Bevarelse af biodiversiteten i de danske 

skove. En analyse af den nødvendige ind-

sats, og hvad den betyder for skovens an-

dre samfundsgoder. Center for Makroøko-

logi, Københavns Universitet. 110 sider.

2  Gribskov er uden Strødam Reservatet 

som rummer urørt skov. 

3  Sorø Sønderskov inkluderer Broby  

Vesterskov som tidligere var en del af 

Sønderskoven.

Efterskrift fra redaktionen
Denne artikel blev indleveret den 23. 
august. Den 29. august omkom Anders 
Billeschou ved et trafikuheld. Han blev 
74 år. Anders Billeschou har i de senere 
år skrevet en del artikler i Skoven, 
især om biodiversitet og urørt skov.
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Figur 1. Antal dødtvedsvampe der er gået tabt (rød) hhv. 
til stede (grøn) i to produktionsskove (øverst) og to urørte 
skove (nederst).

Figur 2. Antallet af svampearter der lever på træruin, ve-
terantræ, vindfælde og faldne stammer (brun) sammenlig-
net med øvrige svampearter (blå) i to produktionsskove 
(øverst) og to urørte skove (nederst).
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Planteskolen et besøg. Tilbud afgives gerne.
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Af skovrider/seniorkonsulent  
Karsten Raae, Skovdyrkerne

Et fireårigt EU-projekt vil 
undersøge hvordan skov-
sektoren kan få mere træ 
ud af skoven på en hen-
sigtsmæssig, skånsom og 
økonomisk effektiv måde. 

Der deltager en lang 
række europæiske univer-
siteter og skovbrugsorga-
nisationer i projektet, bl.a. 
Københavns Universitet og 
Skovdyrkerne. 

EU forskningsprojektet kaldes TE-
CH4EFFECT og vil undersøge nogle 
af de hypoteser som jeg med min 
erfaring har diskuteret med kolleger 
gennem årene. Artiklen beskriver 

nogle af mine personlige erfaringer 
og overvejelser fra håndtering af 
skovningsopgaver. 

Mere træ ud af skovene er langt 
fra kun et spørgsmål om at køre 
stærkere. Det handler også om:
•  Den rette person til den rette  

opgave
•  Planlægning og informations-

strømme
•  Hensigtsmæssig infrastruktur
•  Klare og tydelige instrukser
•  Og logistik, logistik og logistik

DRIFTSTEKNIK
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Effektivitet
er ikke kun et spørgsmål 
om at køre hurtigere

Hele kæden fra skovning til industri har indflydelse på effektiviteten. Ikke mindst samarbejdet mellem skover og udkø-
rer har stor betydning for økonomien. I skovbruget er nøgleordet ikke ejendomsmæglernes beliggenhed, beliggenhed og 
beliggenhed – men snarere logistik, logistik og logistik (Bodilsker Plantage afd. 127).
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Forskningsprojektet
Skovdyrkerne deltager som nævnt ovenfor i det europæiske forsknings-
projekt, TECH4EFFECT. Nogle af de personlige erfaringer og spørgsmål, 
som jeg har bibragt i denne artikel vil blive undersøgt i projektet. 

Her anvendes den nyeste viden samt indsamling af data til blandt 
andet at belyse hvordan skovsektoren kan øge tilvæksten i skovene og 
effektivisere skovdyrkningen. Kan man øge effektiviteten i skovnings-
operationer ved blandt andet at ændre infrastrukturen, indsamle data fra 
skovningsmaskiner og forbedre praksis? 

Herudover undersøges hvordan skovsektoren kan reducere skadelige 
påvirkninger af jorden fra maskiner ved at forbedre teknologien og bruge 
maskinmonterede sensorer. 

Skovsektoren skal desuden i langt højere grad end tidligere gøre brug 
af de store mængder uudnyttede data til at øge effektiviteten. Projektet 
vil derfor udvikle webbaserede benchmarkings værktøjer, der kan anven-
des af skovsektoren (nationalt og på europæisk plan) til at lære, hvor de 
største effektivitetsgevinster ved skovningsoperationer kan hentes. 

Til sidst evalueres hvilke miljømæssige og socioøkonomiske effekter 
der kan opstå som følge af effektiviseringerne. 

Datadrevne beslutninger
De sidste halvtreds år har både skovsektoren og samfundet generelt 
gennemgået en stor udvikling inden for teknologi, automatisering samt 
dataopsamling og –behandling. Dette har resulteret i betydelige effektivi-
tetsgevinster i skovbruget og samtidig et stort skift i roller og ansvar. 

Rigtig mange beslutninger ude i skoven foretages i dag af skovarbejdere, 
maskinoperatører eller entreprenørvirksomheder. Det er vigtigt at få 
belyst hvordan data og beslutningsstøtte kan hjælpe med til at fortsætte 
effektiviseringen af skovsektoren. 

Indlysende, selvfølgeligt – men får man det gjort i en travl hverdag. 
Og hvor meget koster det ikke at gøre sig disse nævnte overvejelser, og 
effektuere de der passer til opgaven?

Opfølgning på den enkelte skovning er af stor betydning for den læring der gerne 
skulle føre til en løbende forbedring af resultaterne. I TECH4EFFECT projektet 
arbejdes der med en model for dataopsamling, som gerne skulle munde ud i 
en såkaldt effektivitets-app. Her kan  den enkelte maskinfører hele tiden følge 
med i hvordan det går – og måske hvorfor det ikke går. 

Terrænet er af stor betydning for hvordan en skovning skal tilrettelægges for at give et fornuftigt resultat (gennemhugning 
i alpint terræn syd for Salzburg).



Rette mand på rette plads
Udvisning er efterhånden blevet 
noget maskinføreren tager sig af, i 
hvert fald når der er tale om nåle-
træ og de første tyndinger i løvtræ. 
Det er både tidskrævende og an-
strengende. En række nylige studier 
i form af bacheloropgaver på skov- 
og landskabsingeniøruddannelsen 
har vist, at hvis bevoksningen er 
udvist af kyndige folk kan det med 
rimelighed forventes at:
•  Skovningsmaskinens produktivi-

tet øges
•  Der bliver skovet flere m3 per 

hektar
•  Kvaliteten af bevoksningen efter 

tynding løftes yderligere
•  Skovfogeden har fået en bedre 

ide om de fremtidige muligheder i 
bevoksningen

Planlægning og 
informationsstrømme
Flytning af skovnings- og udkørsels-
maskiner mv. er dyrt. Det samme er 
tilfældet, når der opstår ventetider. 
Viden om hvilken maskintype, der 
skal samle op efter fx fældebunke-
læggeren er vigtig, hvis det næste 
led i kæden fra skov til industri skal 
kunne få optimale arbejdsbetingelser.
•  Ved beslutning om tynding eller 

afdrift af en bevoksning bør der 
screenes for om der er tilsva-
rende bevoksninger på distriktet 

eller sågar hos naboerne, så flere 
bevoksninger kan behandles i 
samme omgang. Ved en koordi-
nation mellem skovbrugere kan 
effektiviteten øges.

•  Ved valg af tyndingsregime eller 
afdrifts set-up – tjek da de krav 
det oplagte maskinvalg stiller – er 
de opfyldt i tilstrækkelig grad?

•  Hvor mange sortimenter skal 
man aflægge? Det er ikke sikkert 
at mange sortimenter altid er 
det økonomisk optimale, selv om 
det giver den højeste gennem-
snitspris per m3 ved afregning 
fra industrien. Især udkørslen 
fordyres ved længere udkørsel af 
flere forskellige sortimenter i flere 
omgange.

•  Placering af sortimenterne – hvor 
og hvordan? På permanente 
velindrettede læggepladser stra-
tegisk placeret i skoven eller på 
midlertidige pladser, der anlæg-
ges efter behov? Hvad kan og 
skal den optimale kapacitet være 
på pladserne?

•  Der skal informeres til aftager, 
entreprenører og vognmænd om 
planlagte skovninger og løbende 
opdatering af deres status i de 
benyttede administrative systemer.

Udvikling af velgennemtænkte ret-
ningslinjer for kommunikation mel-
lem de involverede parter vil helt 

sikkert kunne mindske spildtid og 
dermed øge effektivitet og afkast.

Hensigtsmæssig 
infrastruktur
Det er almen viden at afstanden til 
bilfast vej har afgørende indflydelse 
på udkørselsmaskinens præstation. 
Tilsvarende gælder for kørsel på den 
bilfaste vej til endeligt bestemmelses-
sted for de enkelte sortimenter. 

Indretning og placering af læg-
gepladser er af stor betydning og 
skal afstemmes med adgangsforhold 
for lastbiler, flishuggere m.m.. Infra-
strukturen i den enkelte bevoksning 
påvirker naturligvis også ydeevnen 
for skovnings- og udkørselsmaski-
nerne. Man skal sørge for:
•  Et dækkende netværk af bilfaste 

veje, ingen blinde veje, og hvis ikke 
det kan undgås så ordentlige og 
veldimensionerede vendepladser.

•  Anlæg af permanente spor med 
en afstand der matcher skov-
ningsmaskinens rækkevidde. Eller 
endnu bedre tilplanter man de 
fremtidige spor med hurtigtvok-
sende træarter når bevoksningen 
anlægges – disse træer kan nem-
lig give et positivt DB når de hug-
ges ved første gennemhugning.

•  Grøfter og overkørsler ses i sam-
menhæng med den nødvendige 
og planlagte placering af sporene.

•  Ikke mindst bevoksningsstørrelsen.
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En velordnet afdrift med en form for spor indlagt kan øge præstationen væsentligt for udkørselsmaskinen (Petersgaard 
afd. 254b).
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Korte, klare og letfattelige 
instruktioner
Hvis maskinføreren ved præcis, 
hvad der skal gøres, og hvad der 
forventes af ham/hende forbedres 
effektiviteten. Opfølgning kort efter 
igangsætning og tilpasning af for-
ventningerne vil også forbedre præ-
stationerne. Det er en overvejelse 
værd at lave skriftlige instruktioner, 
evt. standarder, baseret på de skov-
dyrkningsprincipper som gælder på 
stedet.
•  Gode kort hvorpå den ønskede 

sporindlæggelse er tydeligt mar-
keret, eller måske endnu bedre 
markering i terrænet af sporforlø-
bene.

•  Udvisning til hugst eller måske 
en `prøveudvisning´ i en mindre 
del af bevoksningen for at angive 
linjen i tyndingen.

•  Indlæsning af apteringsfiler i 
skovningsmaskinens computer 
evt. hentet direkte fra den afta-
gende industri.

•  Anvisning på placering af ef-
fekterne på stykket, så de ligger 
optimalt for den efterfølgende 
udkørsel og/eller flisning

Logistik i al almindelighed
Det er tit her en stor del af fortje-
nesten er gemt, eller kan sættes 
over styr. Det er afgørende at se på 
antallet af håndteringer, der er for-
bundet med at flytte hele eller dele 
af det stående træ fra bevoksning 
til industri.

Spørg alle involverede parter, 
hvor og hvornår de normalt spilder 
mest tid og find ud af, hvordan et 
sådant spild kan undgås.

Når alt det ovenstående er hånd-
teret kvalificeret, er det naturligvis 
oplagt bare at `trykke på speederen 
og køre hurtigere .́
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Projektet
Projekttittel: Techniques and 
Technologies for Effective Wood 
Prochurement (TECH4EFFECT).
Partnere: 19.
Projektperiode: Oktober 2016 - 
september 2020.
Nøgleord: Effektivitet, skovdrift 
og miljø.
TECH4EFFECT er finansieret af 
Bio Based Industries Joint Under-
taking under EU’s Horizon 2020 
forsknings- og innovationsprogram.

Læs mere på www.tech4effect.eu/ 

■  Tajfun er verdens  
største fabrik med skovspil.

■ 12 modeller fra 3,5 ton til 10 ton.

■ Markedets største kapacitet på spiltromlen.

■ Tajfun RCA 400 Joy med 15 ton kløvetryk.

■ Tajfun RCA 480 Joy med 25 ton kløvetryk.

■  Forest vogne fra 5 - 10 ton - kraner fra 4,2 mtr. til 6,9 mtr.

■  Moheda vogne fra 7 - 15 ton - kraner fra 5,1 mtr. til 8,75 mtr.

■  Naarva Grib nu også med sav og afgrening.

v/ Stephen Servé – tlf 7023 5001 / 2176 5003 – mail: shs@serve.dk WWW.SERVEMASKINER.DK

Din bedste investering i høj kvalitet



Lille fald i vildtudbytte
Færre harer og fasaner
Udbyttet af nedlagte pattedyr i 
jagtsæsonen 2016/17 faldt med 4% i 
forhold til året før, og der er tilbage-
gang for 9 ud af 16 pattedyrarter. 

For de arter der lever i og i nær-
heden af skov er det mest markante 
at der er nedlagt 11% færre harer. 
Der er nedlagt 3% færre rådyr, ned-
gangen er dog mindre end året før 
hvor der var tale om 9%. Til gen-
gæld er der fremgang i udbyttet på 
13% for dådyr.

Det samlede udbytte af nedlagt 
fuglevildt faldt med 5%, og der er 
tilbagegang for 23 ud af 31 arter. 
Blandt skovarterne er der en tilba-
gegang på 20% for ringdue, 4% for 
fasan og 3% for skovsneppe, mens 
gråand er gået frem med 4%.

Det viser den nye statistik over 
nedlagt vildt som udkom sidst i 
august. Den er baseret på indberet-
ninger fra jægerne. 

Fra sæsonen 2014/15 har det 
været et krav at man har indberet-
tet nedlagt vildt for den foregående 
sæson før man kan få udstedt jagt-
tegn for den følgende sæson. Reglen 
betyder at langt de fleste jægere 
indberetter nedlagt vildt ved starten 
af den nye jagtsæson

Derfor havde man allerede medio 
juni 2017 indberetninger fra 92% af 
den nye sæsons jagttegnsløsere. 
Erfaringer fra de foregående år viser 
at de sidste indberetninger forøger 
udbyttet med 30-40.000 stykker 
vildt; de foreløbige tal for 2015/16 er 
således korrigeret med i gennemsnit 
1,9%.

Der var i 2016/17 177.315 som løste 
jagttegn, en fremgang på 1.145 i for-
hold til året før. Kvinder udgjorde 
6,2% af jægerne.

55% af de mandlige jægere ned-
lagde vildt, mens kun 27,0% af de 
kvindelige jægere nedlagde vildt. 
Mændene nedlagde i gennemsnit 
23,4 stykker vildt, mens kvinderne 
nedlagde 10,2 stykker.

Kilder

Nyhed fra Miljøstyrelsen www.mst.dk 

17.8.17

Vildtudbyttestatistik og vingeundersøgel-

sen for jagtsæsonerne 2015/16 og 2016/17. 

Notat fra DCE, Aarhus University. http://

dce.au.dk
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Vildtart 2014/15 2015/16 2016/17*

Krondyr 9.600 9.800 9.900

Dådyr 7.900 8.300 9.400

Sika 576 558 546

Rådyr 120.000 109.600 106.500

Vildsvin 236 225 169

Hare 54.500 52.100 46.000

Ræv 31.300 30.500 31.000

Mårhund 243 306 584

Mink 2.800 2.200 2.000

Husmår 2.800 2.900 2.600

Agerhøne 28.600 27.600 24.300

Fasan 726.700 680.000 653.600

Ringdue 251.100 246.100 197.000

Gråand 491.400 448.700 467.100

Skovsneppe 36.500 40.100 38.800

Krage 87.500 80.600 72.600

Husskade 29.100 25.700 23.300

Råge 84.000 91.400 76.400

Pattedyr ialt 234.000 224.200 214.200

Fugle i alt 2.062.000 1.959.800 1.867.000

Samlet udbytte 2.296.000 2.194.200 2.095.700

* Foreløbige tal

Vildtudbytte for de tre seneste sæsoner.

iRINGRINGRING
og få et ufor-

dd
pligtende tilbud

- allerede
i dag

Følg os på Facebook eller Linkedin

 Køb af træ på roden
 Maskinskovning
 Udkørsel af træ
 Maskinplantning
 Reolpløjning
 Oprilning/grubning
 Rydning af stød og kvas
 Rodfræsning
 Grenknusning af kvas
 Nedspil af besværlige træer

 Hegnsklipning
 Fældebunkelægning
 Flishugning
 Fælde-udkørsel

Skoventreprenører, Skovgade 20, 7300 Jelling • Tlf. 2073 7173 / 2225 5021

 info@brdrhojrup.dk • www.brdrhojrup.dk



Mere dåvildt
Større antal end kronvildt

Den nye optælling af det store hjortevildt viser at der 
nu er mere dåvildt end kronvildt.

Kronvildtbestanden har været stigende i mange år, 
og i 2017 er bestanden steget med 4%. Der angives at 
være 59 lokale bestande, og kun 6 af disse skønnes at 
være gået tilbage.

Dåvildtet er øget med 36% sammenlignet med 2016. 
En del af fremgangen skyldes at der ikke foreligger tal 
for Syd- og Vestsjælland i 2016, og denne bestand indgår 
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Kronvildt Skøn 2016 Skøn 2017

Nordjylland 3.745 4.225

Himmerland 1.190 1.420

Vestjylland 4.900 4.850

Midtjylland 3.950 4.400

Djursland 2.805 2.870

Sydjylland 5.700 6.035

Sønderjylland 1.750 2.185

Syd- og Vestsjælland 1.010 1.200

Nordsjælland 450 500

Forårsbestand i alt 25.500 26.485

Dåvildt Skøn 2016 Skøn 2017

Nordjylland 3.010 3.530

Himmerland 650 740

Vestjylland 2.525 3.075

Midtjylland 1.015 1.080

Djursland 1.275 1.320

Sydjylland 660 755

Sønderjylland 1.335 1.740

Fyn 7.900 8.310

Syd- og Vestsjælland ? 5.450

Nordsjælland 1.645 1.720

Lolland-Falster 1.740 1.750

Bornholm 155 225

Forårsbestand i alt 21.910 29.695

Kronvildtbestanden er steget med 4% i forhold til 2016.

nu med 5.450 dyr. Hvis man ser 
bort fra dette område er bestanden 
”kun” steget med 11%.

Der angives at være 95 lokale 
bestande, og ingen af disse er gået 
tilbage.

For begge vildtarter er der tale 
om forårsbestanden, altså inden 
årets kalve er født. Efterårsbestan-
den er omkring 30% højere.

Optællingen er foretaget gennem 
de regionale hjortevildtgrupper og 
er behæftet med usikkerhed. 

Den større bestand må ventes at 
føre til flere skader på såvel land-
brug som skovbrug. I Sverige anses 
dåvildtet nu for den største ska-
devolder på markerne, værre end 
vildsvinene. 

Kilde: Jæger 9/17. 
Foto: Torben Lynge Madsen

● Køb af træ på rod (nål og løv)
● Skovfoged rådgivning til hjælp med tilskud.
● Maskinskovning
● Udkørsel
● Manuel skovning.
● Plantning
● Salg af kvalitets planter
● Gode råtræ priser
● Kvalitet er en selvfølge

dd...

MR Skovservice ApS • Ny Allégade 1 • 6100 Haderslev •
Tlf.: 20 28 67 48 • Kontor 30 22 22 54



Nyt-gammelt savværk 
på Fyn
I Farstrup ved Søndersø
Et lille løvtræsavværk er her i 
sommer etableret i Farstrup, nord-
vest for Odense.

Savværket startede i 1910 og hed 
oprindeligt Farstrup Savværk. Det blev 
senere udvidet med en møbelfabrik 
som i dag hedder Farstrup Møbler. 
Fabrikken laver kvalitetsmøbler af 
løvtræ – stole, borde, hvilestole og 
sofaer – i en enkel, moderne stil.

Savværket blev lukket i 1999, men 
hele anlægget med sav, tørrestuer 
mv. blev bevaret. Møbelfabrikken 
fik nye ejere i marts i år, og de gik i 
gang med en større oprydning for at 
finde ud af hvad der kunne bruges. 

Det førte til at det gamle savværk 
blev solgt til Poul Keldsen. Han kom-
mer direkte fra en stilling som drifts-
leder på Uggeløse Savværk på Vest-
sjælland. Savværket hedder nu IWS 
Group (International Wood Supply). 

Starter med at skære bøg
- Jeg har været 29 år i branchen, 
fortæller Poul Keldsen. Jeg har i 
mange år haft en drøm om at få mit 
eget savværk, og nu var chancen der. 

- Anlægget er i løbet af juni-juli 
blevet renoveret og trimmet. Det er 
planen at skære alle slags løvtræ. Vi 
starter med bøg fordi det er det bil-
ligste, men der kan også blive tale 
om eg eller ask. 

- Jeg har nogle kontakter i USA, 
og der kan også blive tale om at 
skære amerikansk træarter som 
valnød. Jeg er også åben for at lave 
lønskæring af mindre partier af 
douglas i specielle dimensioner, for 
den slags ordrer kan de store sav-
værker have svært ved at håndtere.

- Vi skal være et nichesavværk 
som saver mindre serier. Vi vil være 
mere fleksible end de store værker, 
og vi skal kunne levere med kort 
varsel. Det kan godt være man kan 
få noget skåret bøg lidt billigere fra 
Slovenien, men det er ikke sikkert 
man kan få det i morgen.

- Jeg startede 1. august med at 
skære 50 m3 i tynde planker for at 
køre saven ind, og de bliver måske 
til flis. Derefter har jeg skåret 150 
m3 kvalitetsplanker, både dampet 
og udampet. Det er tykkere dimensi-
oner som kan bruges mange steder, 
og de er klar til salg.

Vil have 12-14 mand
Poul Keldsen fortæller sidst i august 
at han er så småt i gang med en 

kommerciel produktion. Ugen efter 
ville han få et parti bøg fra Vejle. 
Han har en ordre fra en trægrossist 
og har kontakter med flere andre 
potentielle kunder i ind- og udland. 

- Indtil nu har jeg fået hjælp fra 
venner og familie, men jeg søger 4 
mand for at kunne køre med den 
store bloksav. På sigt vil jeg få brug 
for 12-14 mand for også at kunne 
køre et emnesplitteri.

- Savværksbranchen har været 
ude i voldsomme strukturændrin-
ger. Dengang jeg startede var der 
omkring 300 savværker herhjemme, 
og i dag kan de tælles på to hænder. 
Jeg synes det er synd at så meget 
dansk træ pakkes i container og 
sendes langt væk.

- For Farstrup Møbler er det en 
rigtig positiv historie, siger adm. 
direktør Steen Lyhne-Johansen til 
Skoven. Vi får igen fynsk bøge- og 
egetræ ind af bagdøren og møbler 
ud af fordøren. Samtidig glæder vi 
os over at der igen er aktivitet i 
bygningerne.

sf

Kilder

Adm. direktør Steen Lyhne-Johansen 

23.8.17

Savværksejer Poul Keldsen 24.8.17

www.wood-supply.dk 23.8.17

www.farstrup.dk

Foto: Farstrup Møbler

Kontakter:

IWS Group og Farstrup Møbler er to for-

skellige virksomheder som blot ligger på 

samme matrikel. Enhver henvendelse til 

savværket skal derfor ske direkte til Poul 

Keldsen, tlf. 20 22 84 14, Farstrupvej 21, 

5471 Søndersø.
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Poul Keldsen ved en af de gamle save som er blevet renoveret og kører igen 
efter 18 års pause.

Farstrup Møbler vil måske snart 
kunne levere stole med dansk træ 
opskåret hos IWS Group.
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AHWI GRENKNUSERE og RODFRÆSERE 
Effektive – også i juletræskulturer 

Grenknuser type FM500-2000 Rodfræser type RFL700-2000 

• Knusning af skrottræer i spor 
• Knusning af enkelte rækker
• Knusning af stubbe i kørespor
• Knusning af hele stykker  

•  Effektiv ved omlægning til ny kultur eller  
tilbage til landbrugsjord 

•  Sønderdeler stubbe op til 30 cm i én  
arbejdsgang 

• Arbejdsdybde op til 30 cm i én arbejdsgang 

Wirtgen A/S · Taulov Kirkevej 28 · 7000 Fredericia

Tlf. 75 56 33 22 · Fax 75 56 46 33 · e-mail: wirtgen@wirtgen.dk

For nærmere oplysninger kontakt:

Begge maskiner fås i forskellige  

arbejds bredder og størrelser, 
og til traktorer med  

en ydelse fra ca. 100 HK op til 400 HK.

Stormfald i Polen
8 mio. m3 væltet
Et større stormfald ramte Polen 
11.-12. august i en bred stribe fra 
Gdansk sydpå mod Wroclaw og lidt 
ned i Tjekkiet. 

Fotos fra området viser store fla-
defald. Mange steder er halvdelen 
af træerne væltet, og halvdelen er 
knækket i ret stor højde. Der vil 
blive et stort spild, og en betydelig 
del af træet kan næppe blive tømmer.

5 personer meldes dræbt, og 
340.000 husholdninger fik afbrudt 
strømmen. Vindstødene var så kraf-
tige at gravsten på en kirkegård i 
Tjekkiet væltede.

Meldingerne er foreløbig at 44.000 
ha skov er ramt, og der er væltet 
8 mio. m3, det største stormfald i 
nyere tid. Til sammenligning er en 
normalhugst omkring 40 mio. m3. 

Man regner med at kunne opar-
bejde stormfaldet ved at omdirigere 
skovningshold. Der er kun 100 skov-
ningsmaskiner i Polen, og det meste 
træ skoves med motorsav. 

Stormfaldet ventes at medføre 
et vist overudbud af cellulosetræ i 

Østersøregionen. Lokalt ventes et 
stort overudbud af brænde.

Tidspunktet for stormfald er 
usædvanligt. Årsagen er højere 
temperaturer op til 38 grader som 
har fremkaldt byger og tilhørende 
kraftige vindstød.

sf

Kilder:

www.dw.com 12.8.17

www.skogen.se 18.8.17

Facebook side tilhørende Dariusz Paciorek 

viser mange luftfotos.

www.skogsforum.se 

Foto:

Dariusz Paciorek

En sommerstorm har væltet 8 mio. m3 i det nordlige og centrale Polen.



Større forbrug af 
biomasse
På centrale værker
Forbruget af vedvarende energi steg 
15 % fra 1. halvår 2016 til 1. halvår 
2017. Stigningen skyldes især en 
stigning i forbruget af biomasse på 
de centrale værker og en øget vind-
kraftproduktion. 

På de centrale værker anvendes 
biomasse i overvejende grad til 
kraftvarme produktion, dvs. fjern-
varme plus el. Forbruget følger der-
for i vid udstrækning forbruget af 
fjernvarme. 

Der har været en stor stigning i 
biomasseforbruget de seks første 
måneder af 2017 både i forhold til 
2016, men også i forhold til gennem-
snittet af forbruget de seneste fem 
år. Det skyldes bl.a., at Studstrup-
værket ved Århus og Avedøreværket 
ved København nu er ombygget til 
at kunne fyre med 100 % biomasse.

En tilsvarende udvikling må 
forventes også de kommende år. 
Skærbækværket ved Kolding er ved 
at indkøre et anlæg til træfyring, 
Asnæsværket ved Kalundborg vil 
fra 2019 fyre med træ, og Amager-
værket fyrer med flis fra 2020.

Den anden store post på pro-
duktionen af vedvarende energi er 
vindkraft som steg med 23,3% fra 1. 
halvår 2016 til 1. halvår 2017. Vind-
kraft bruges næsten udelukkende til 
el, og vindkraft udgjorde 44,2 % af 
den samlede elforsyning i 1. halvår 
2017 mod 35,5 % i 1. halvår 2016.

Forbruget af kul på de centrale 
værker følger også kraftvarmepro-

duktionen. Stigningen i biomas-
seforbruget på de centrale anlæg 
påvirker derfor også kulforbruget. 
Forbruget af kul faldt i 1. halvår 
2017 med 19,6 % i forhold til første 
halvår 2016 og faldt også i forhold 
til gennemsnittet af forbruget i 

samme periode i de 5 forudgående år. 
Kulforbruget styres dog ikke 

alene af kraftvarmeproduktionen, 
men påvirkes også af efterspørgslen 
på kondensproduktion på det nord-
europæiske elmarked.

Kilde: www.ens.dk 25.8.17
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Forbruget af kul på de centrale værker – signaturer ligesom for biomasse.

Søjlerne viser forbruget af biomasse på centrale anlæg juli 2016-juni 2017. Den 
fuldt optrukne streg viser gennemsnit af de foregående fem år, og den stiplede 
linje året før. Biomasse omfatter næsten udelukkende træpiller og flis.

Største bygherre
HOFOR laver flisfyret værk

Danmarks største bygherre i 2017 er 
Hofor – Hovedstadens Forsynings-
selskab. Det er ét enkelt byggeri 
som sender Hofor til tops, nemlig 
det flisfyrede kraftvarmeværk på 
Amager med en anlægssum på 
knapt 5 mia. kroner. Værket blev 
udførligt omtalt i Skoven 11/16.

Amagerværket skal have en ny 
flisfyret kraftværksblok kaldet Bio4. 
Udover blokken skal der laves en ny 
bygning til turbine, kedel og miljø-
anlæg samt skorsten. Havnen ud-
vides, der opføres to flislagre med 
kraner til losning af flis fra skibe. 

Hofor har signaleret at en del af flisen 
kan komme fra danske skove.

Det første spadestik blev taget 1. 
september 2016. I starten af juli er 
status at man har nedrammet 100 
km pæle, godt halvdelen af beton-
arbejdet er udført, og næsten halv-
delen af flislagrene er lavet. 

Der er underleverandører fra 
mange lande. Danske MT Højgaard 
laver ståloverbygningen der udgør 
taget til turbine- og miljøanlægget. 
Kedlen kommer fra Valmet Oy i 
Finland som er specialist på kedler 
til biomasse, og de tager sig også af 
lager og transportudstyr. Turbinen 
kommer fra Sydkorea, anlægget til 
røggasrensning og røggaskondense-

ring er fransk, og kranerne er tyske. 
I juli er der 300 mand i arbejde, 

men senere vil der være op mod 
900 mand på byggepladsen sam-
tidig. Hofor forventer at anlægget 
som planlagt kan indkøres i første 
halvdel af 2019 og er i fuld drift i 
sæsonen 2019/2020.

BIO4 skal levere 10 PJ varme og 
1.000 GWh el om året. Der skal bru-
ges 1,2 millioner ton flis om året. 
Anlægget fjener 1 mio. ton CO2, og 
når det kører vil 80 % af hovedsta-
dens fjernvarmeforsyning være CO2-
neutral.

Kilde: www.energy-supply.dk 5.7.17. 
Foto: Gottlieb Paludan Architects.
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Bog om naturpleje
Per Kauffmann og Karsten Raae: 
Natur- og vildtpleje i skoven. 207 
sider. Udgivet af Skovdyrkerne 2017. 
Købes på www.skovdyrkershop.dk 
for 250 kr.

For de fleste skovejere er vedpro-
duktion en meget væsentlig del af 
skovdriften. Men pleje af naturvær-
dierne indtager også en vigtig plads 
– især hvis det giver gode vilkår 
for vildtet. Det er to sider af samme 
sag, for der vil ikke være meget 
vildt på ejendommen hvis ikke den 
indeholder en varieret natur.

Skovdyrkerne har følt der mang-
lede en bog der kan inspirere og vej-
lede især de mindre, selvaktive skov-
ejere om hvordan man laver natur- 
og vildtpleje på sin ejendom. Derfor 
har de nu udgivet en bog skrevet af 
Per Kauffmann som i mange år lavet 
bøger og film om jagt og natur, samt 
Karsten Raae som har været skovri-
der i en årrække.

Bogen kommer vidt omkring – 
lige fra anlæg af ny skov, forøgelse 
af mangfoldigheden af arter til 
naturgenopretning. Der er en ud-
dybning af hvordan man skaber 

lys, skovbryn, vandløb og søer. Der 
gennemgås vildtets behov for føde 
og dækning, og hvordan skoven 
kan tilpasses til behovene hos de 
vigtigste vildtarter. Og til allersidst 
bringes en oversigt over hvad man 
kan og bør foretage sig i skoven 
måned for måned.

En styrke ved bogen er at den 
langt fra er en lærebog eller hånd-
bog med gennemgang af emnerne 
fra A til Z. Omkring halvdelen er 
afsat til at gennemgå en række ek-

sempler på ejendomme hvor der er 
anlagt skov, lavet naturgenopretning 
eller andre tiltag der giver større 
variation og forbedrer vilkårene for 
dyr og planter. 

Det er ikke kun en bog om suc-
ceser. Der er også plads til at om-
tale søen der groede til fordi den 
ikke blev plejet i tide. De mange 
eksempler er gode til at få inspira-
tion af, og de kan så tilpasses til de 
forhold der gælder hos en selv.

Bogen er rettet mod mindre skov-
ejere, og derfor skal de foreslåede 
midler være realistiske for de fleste. 
De må ikke være for bekostelige, 
og den enkelte skovejer skal i stort 
omfang selv kunne stå for anlæg 
og pleje. Det kan ske ved at bruge 
hjemmehørende træarter, anlægge 
lysninger og søer, skabe bevoksnin-
ger med variation i aldre, efterlade 
dødt ved, bevare stendiger, anlægge 
vildtagre og meget andet.

Bogen om natur- og vildtpleje kan 
ses i forlængelse af bogen om skov-
drift fra 2016 ”Skovdrift med begge 
hænder – og omtanke” skrevet af 
Karsten Raae.

sf

Ny træindustri starter
Finlands største værk

Den nye cellulosefabrik i Äänekoski 
i det centrale Finland startede op 
16. august. Det er ifølge ejeren 
Metsä Fibre den største investering 
nogensinde i finsk træindustri og 
måske i hele Europa.

Äänekoski er det første eksempel 
på en ny generation af cellulose-fa-
brikker. Det er udformet så det kan 
producere en bred vifte af produkter 
lavet af cellulose eller biprodukter.

Hovedproduktet i mængder er 
1,3 mio. tons cellulose om året 
som bruges til papir og pap. Her-
udover bliver der allerede nu lavet 
fyrretræsolie, terpentine, biogas, 

produktionsgas fra bark, svovlsyre 
fra røgen, træpiller, fjernvarme 
og el. Mulige nye produkter i de 
kommende år er fibre til tekstiler, 
kompositter (blanding af træfibre 
og andre råvarer) samt raffinerede 
ligninprodukter.

Værket beskæftiger 2.500 perso-
ner, hvoraf 1.500 er nye stillinger. 
De fleste jobs ligger i produktion og 
transport af råtræ. Der bliver ikke 
flere jobs på selve værket i forhold 
til den tidligere cellulosefabrik som 
nu er lukket.

Det nye værk har kostet omkring 
1,2 mia. euro – 9 mia. kr – og både 
budgettet og tidsplanen er blevet 
overholdt. Fuld produktion opnås 
om et års tid.

Værket vil forbruge 4,5 mio. m3 
nåletræ samt 2 mio. m3 birk om året. 
Det er især nåletræforbruget der sti-
ger kraftigt idet det gamle værk kun 
brugte 0,6 mio. m3. Finlands national-
indkomst vil stige med omkring 500 
mio. euro om året – 4 mia. kr.

Den finske stat har også rakt det 
nye værk en hjælpende hånd. Veje 
og jernbaner i det centrale Finland 
er forstærket for 168 mio. euro.

Ejeren, Metsä Group, omsatte 
4,7 mia. euro i 2016 og har 9.300 
ansatte. Gruppen opererer i godt 
30 lande. Moderselskabet er andels-
selskabet Metsäliitto som ejes af 
104.000 finske skovejere. 

Kilder: www.smy.fi, 
www.metsagroup.com 
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Ny sav fra Husqvarna
Den mest effektive sav
Husqvarna præsenterede i august 
den første sav i en helt ny generation 
af 70 cc motorsave til professionel 
brug. Saven hedder 572 XP, og set 
udefra bemærker man en ret stor 
overbygning på motordelen.

Motorsaven er bygget fra bunden 
på en ny platform, der fremover vil 
være fundamentet for Husqvarnas 
motorsave til professionelle. Den 
digitale udvikling har været med 
til at frembringe helt nye tekniske 
løsninger der forøger effekten og 
accelerationen: 

- En ny udformning af motoren og 
en bedre afkøling betyder at skære-
evnen er 12 % bedre end Husqvarnas 
ældre motorsavsmodeller inden for 
70cc-serien.

- Alle komponenter i 572XP er de-
signet til at være funktionelle – og 
lette i vægt. Selvom saven vejer 6,6 
kg er den overraskende let set i for-
hold til dens effekt på 4,3 kW.

- Kølekapaciteten er øget med op 
til 20% i forhold til tidligere genera-
tioner ved hjælp af nye komponen-
ter, digitalisering og motorstyring. 
Bedre afkøling øger effekten og for-
længer levetiden.

- Luftfilteret er forbedret med en 
større overflade. Filteret forhindrer 
at skadende partikler kommer ind i 
forbrændingskammeret.

- Husqvarna indførte i 2009 
AutoTune, der gjorde det muligt 
at systemkalibrere uden behov for 
manuelle justeringer. AutoTune re-
ducerer også emissionerne og giver 
dermed et renere arbejdsmiljø. 

Nu er AutoTune opdateret, så de 
automatiske tilpasninger går op til 
10 gange hurtigere end før. Maskinen 
er altid korrekt indstillet, så man 
ikke skal justere karburatoren, men 
får mere oppetid.

- Saven er udstyret med den 
nyeste kæde, X-CUT C85, der gør 

skæringen endnu bedre. X-CUT er 
Husqvarnas første egenproducerede 
kæde som blev lanceret sidste år.

572XP kommer i handlen i 2018. 
Den eksakte pris kendes endnu ikke.

Husqvarna 572 XP kendes bl.a. på en større overbygning bagtil.

Nye EU-krav til 
varmeværker
Danske værker rammes næppe

Europa Kommissionen vedtog i juli 
nye miljøkrav for kraftvarme- og 
varmeværker, især om udledning af 
kvælstofilter og partikler.

De såkaldte BAT-krav (Best 
Available Technology) berører 
godt 3.500 anlæg i Europa og skal 
opfyldes senest i 2021. Der skal in-
vesteres mange milliarder, og nogle 
værker kan blive tvunget til at lukke 
fordi det bliver for dyrt at opfylde 
kravene.

I Danmark omfattes 65 værker af 
BAT-reglerne, men langt de fleste 

opfylder kravene allerede. Der er 
nogle få undtagelser, bl.a. Verdo i 
Randers som har et anlæg der an-
vender både biomasse og kul. Verdo 
er derfor gået i gang med at under-
søge hvordan man kan ombygge 
anlægget.

Der er fire år til at opfylde de nye 
regler. Dansk Energi forventer ikke 
at der bliver nødvendigt at lukke 
danske værker.

Kilde:www.energy-supply.dk 11.8.17

Enstedværket lukkes
DONG Energy er i gang med at om-
stille alle sine kraftværker fra kul til 
træ. Men fremover er der ikke brug 
for så mange store kraftværker, og 
Enstedværket i Åbenrå er blevet 
overflødigt.

Blok 2 er ved at blive revet ned, 
og nu har DONG solgt den meget 
større blok 3 til nedrivning. Det 
område hvor Enstedværket ligger 
skal fremover udvikles til andre an-
vendelser. Der findes bl.a. to køleka-
naler som måske kan interesse nye 
virksomheder.

Nedrivningen forventes at være 
afsluttet sidst i 2020.

Kilde: www.energy-supply.dk 3.7.17



Affald er problem i 
Sverige
- siger 9 ud af 10 jordejere

92% af de største svenske jordejere 
mener at henkastet affald er den 
største gene når folk færdes på 
ejendommen. Generne omfatter 
både husholdningsaffald og større 
aflæsninger af affald. Det fremgår 
af en spørgeundersøgelse fra Håll 
Sverige Rent.

Stadigt flere jordejere vælger at 
sætte bomme op og på andre måder 
begrænse folks adgang til skov. 
Samtidig er der dog stor opbakning 
til at bevare allemandsretten – som 
giver alle lov til at færdes overalt i 
skove og naturområder. Jordejerne 
mener at det vigtigste tiltag til at 
løse problemet er information.

Kommunerne har samme hold-
ning. Næsten 90% af kommunerne 
ser også affald i naturen som et 
problem. Situationen er en del 
bedre i nationalparkerne hvor kun 
34% er generet af affald.

De mest almindelige typer småt af-
fald i naturen ifølge jordejerne:
1. Emballage til mad- og drikkevarer
2. Plasticposer og plast iøvrigt
3. Sodavands- og øldåser
4. Emballage til slik, snack og is
5. Cigaretskodder

De mest almindelige typer stort af-
fald i naturen ifølge jordejerne:
1. Bildele
2. Husholdningsaffald
3. Byggeaffald
4. Affaldssække
5. Elektriske produkter

Undersøgelsen er baseret på svar fra 
12 af de største jordejere i Sverige, 
160 af 290 kommuner og alle 29  
nationalparker. 

Kilde: Pressemeddelelse fra 
Håll Sverige Rent 12.7.17
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 23.  Hvis vi vågner til havblik - en slægtssaga fra Østgrønland. Jens Rosing. 
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 24.  Min første ishavsfærd. Fridtjof Nansen. Broe 2011. Karton. 316 sider. ............. 50 kr.
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 28.  Snaps – naturen på flaske. Rasmus Leck Fischer. Ehrhom Hummerston 2013. 
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Henvendelse til Ernst Riisgaard Pedersen, tlf. 47176579 / 27813184 eller 

peddersens@post.tele.dk

Bøger sælges

Svenske jordejere er generet af hen-
kastet affald.



Tæt løb ved DM i  
udkørsel
Tre deltagere inden for 25 sek
Kennet Birch Vinderslev brugte 8:31 
på at gennemkøre banen ved DM i 
udkørsel, og den præstation gjorde 
ham til dette års Danmarksmester. 
Nummer 2 blev Anders Haarbye, der 
brugte blot 15 sekunder mere, og 
Josef Karlsson fik en 3. plads med 
en tid på 8:54. Mesterskaberne blev 
som sædvanligt afholdt på Langesø-
messen d. 17. august.

Ved mesterskabet blev der dystet 
i disciplinerne tårnbygning og præci-
sionslæsninger i terræn. Banen var 
ændret en smule i år med inspira-
tion fra VM i udkørsel, som blev af-
holdt på Elmia Wood i Sverige i juni. 
De otte deltagere startede med en 
kvalifikationsrunde, hvoraf de fire 
bedste gik videre til finalen. 

Konkurrencen blev afviklet i en 
Komatsu udkørselsmaskine sponso-
reret af Helms TMT-Centret. Arran-
gørerne var Dansk Skoventreprenør 
Forening, og skoventreprenør Bjarne 
Kallehauge stod for den praktiske 
afvikling af mesterskabet.

Resultatet for DM i udkørsel
1. Kenneth Birch Vinderslev

2. Anders Haarbye 

3. Josef Karlsson 

4. Morten Tylvad Jørgensen

5. Kenneth Alvagård

6. Poul-Henning Johansen

7. Thomas Nielsen

8. Claes Petersen

Sponsorer 
Helms TMT-Centret A/S, Q8 Danmark 

A/S, Trelleborg, Alliance, Ponsse DK og 

Maskinstationen og Landbrugslederen.

MESTERSKABER / KORT NYT

374 SKOVEN 9 2017

Miljø og klima er vigtigt
Især blandt røde vælgere

Miljø og klima er på 5. pladsen over 
politikområder som kan påvirke 
stemmeafgivningen ved næste folke-
tingsvalg. Det viser en spørgeunder-
søgelse fra Altinget blandt 1.002 væl-
gere. De blev bedt om at udpege de 
tre vigtigste emner ud af 16 mulige.

Det vigtigste er – ikke overra-
skende – udlændingepolitik som 
35% pegede på. Herefter kom sund-
hedspolitik, socialpolitik, kriminali-
tets- og retspolitik, mens 22% sagde 
at miljø og klima var blandt de tre 
vigtigste områder.

Dermed ligger miljø og klima hø-
jere end områder som skattepolitik, 
arbejdsmarkedspolitik, økonomisk 
politik, EU og forsvarspolitik.

Miljø og klima har størst betyd-
ning blandt de vælgere der stemmer 
på et parti i rød blok. Her er det 
34% af vælgerne der peger på dette 
emne, og det ligger på tredjepladsen. 

Noget anderledes er det med 
vælgere i blå blok. Kun 10% ser miljø 
og klima som et af de tre vigtigste 
emner, og det ender på en 10. plads.

Ser man på enkeltpartier er for-
skellene endnu tydeligere. Vælgere 
fra Alternativet og Enhedslisten har 
miljø og klima som det allervigtigste 

med 55% hhv. 54%, hos SF peger 
44% på miljø og klima, mens det er 
33% af de radikale.

Vælgerne i blå blok er derimod 
temmelig enige – miljø og klima har 
lav prioritet hos alle partier.

Erik Holstein mener ikke at blå 
bloks vælgere er ligeglade med miljø 
og klima, det er bare ikke noget der 
flytter deres stemme. Han mener 
heller ikke at de blå partier kan 
vinde stemmer på en mere grøn po-
litik. Men de kan måske mobilisere 
vælgere i rød blok hvis de fører en 
politik der vækker stor modstand.

Kilde: www.altinget.dk 29.6.17



Sommerens vejr
Vådt og solfattigt

DMI har opgjort vejret i de tre som-
mermåneder, juni, juli og august.

Temperatur
Middeltemperaturen blev 15,4 gr. 
Det er 0,2 gr. over normalen for 
1961-90, men 0,7 gr. under gennem-
snittet af 2006-2015 på 16,1 gr. 
Sommeren 2016 gav 16,1 gr.

Temperaturen har altså svaret til 
normalen, men det er noget under 
hvad vi har været vant til de sidste 
ti år. Varmest blev det på Bornholm 
og Syd- og Vestsjælland med 16,0 gr. 
og koldest i Nordjylland med 14,9 gr.

Den højeste temperatur blev 28,4 
gr. målt i Abed på Lolland d. 19.6. 
Det er den fjerdelaveste højeste 
temperatur der er målt i en sommer 
siden 1874 da målingerne startede. 
Den laveste højeste temperatur er 
27,3 gr. i 1962.

Den laveste temperatur blev 2,6 
gr. målt ved Isenvad ved Herning d. 
6.7. Det er den næsthøjeste laveste 
temperatur der er målt siden 1874, 
toppen er 3,3 gr. i 2008. Vi har altså 
undgået nattefrost denne sommer.

Der blev kun 0,5 sommerdøgn 
på landsplan, dvs. døgn over 25 gr. 
Normalen for 1961-90 er 6,8 døgn.

Nedbør
Der faldt 268 mm. Det er 80 mm 
over normalen for 1961-90 på 188 
mm og 32 mm over perioden 2006-
2015 med 236 mm. Sidste sommer 
faldt der 224 mm.

Det er den 11. vådeste sommer 
der er målt og den vådeste siden 
2011 (med 321 mm). Rekorden er 323 
mm fra 1980. Der kom mest i Nord-
jylland med 324 mm, og mindst på 
Fyn med 227 mm. Der kom kraftig 
regn og skybrud mange gange i alle 
tre måneder.

Soltimer
Solen skinnede i 567 timer. Det er 24 
timer under normalen for 1961-90 på 
591 timer, og 102 timer under gen-
nemsnittet af 2006-2015. Sommeren 
sidste år gav 605 soltimer.

Det blev den mest solfattige 
sommer siden 2000 (som gav 540 
timer). Bundrekorden er 396 timer 
fra 1987, mens rekorden er 770 timer 
i 1947. Bornholm fik mest sol med 
744 timer, og Midt- og Vestjylland 
mindst med 518 timer.

Blæst
To gange i juli blev der målt stor-
mende kuling i vindstødene, og i 
starten af august var der vindstød 
af stormstyrke på Sjællands Odde.

Kilde: www.dmi.dk 1.9.17
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Periode August Juli

Målt
Nor-
mal

Målt

Temperatur, gr.

Middel 16,0 15,7 15,5

Absolut minimum 4,3 1,5 2,6

Absolut maximum 26,6 29,3 26,4

Antal frostdøgn 0 0,0 0,0

Nedbør, mm

Nordjylland 124 66 85

Midt- og Vestjylland 112 73 67

Østjylland 89 64 78

Syd- og Sønderjylland 99 78 77

Fyn 85 60 72

V-, S-Sjælland, Lol-Fal 65 59 87

Kbh., Nordsjælland 77 63 85

Bornholm 66 53 63

Landsgennemsnit 95 67 78

Vindstyrke, m/s 

Middel 4,1 5,0 4,1

Højeste vindstød 26,3 26,0

Antal graddage 37 47 48

Antal soltimer 175 186 196

 

August 2017
August blev 0,3 gr. varmere end nor-
malen for 1961-90 og 0,7 gr. koldere 
end middel af perioden 2006-2015 
på 16,7 gr.

Den højeste temperatur kom kun 
op på 26,6 gr. i Abed på Lolland – re-
korden er 36,4 gr. fra 1975. Den lave-
ste temperatur blev 4,3 gr. i Billund. 
Bornholm blev varmest med 17,4 gr. i 
snit for hele måneden, mens Nordjyl-
land var koldest med 15,4 gr. Der var 
kun 0,1 sommerdøgn (dvs. døgn med 
temperatur over 25 gr.)

Der faldt 95 mm på landsplan. 
Det er 28 mm over normalen for 
1961-90 og 4 mm under middel af 
2006-2015 på 99 mm. Rekorden er 
på 167 mm fra 1891. Der var store 
regionale forskelle – Nordjylland fik 
124 mm, mens Vest- og Sydsjælland 
kun fik 65 mm. 

Den 3.8 gav 19,3 mm på landsplan, 
og det er det vådeste døgn siden 26. 
december 2015. 11 af 270 stationer 
målte skybrud (15 mm på 30 minut-
ter), stort set alle i Nordøstsjælland.

Solen skinnede i 175 timer, og 
det er 11 timer under normalen for 
1961-90 og 12 timer under middel af 
2006-2015. 

Der blev målt vindstød af storm-
styrke på Sjællands Odde d. 4.8.

Kilde: www.dmi.dk
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